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سرمقاله

ضرورت کنترل سرعت 
رشد نقدینگی

شــعار ســال از دو بخش 
تشکیل شده است بخشهایی 
که ظاهری شبیه به هم دارند 
اما در باطن سراغ هرکدام که 
بخواهیم برویم از دیگری غافل خواهیم شد. مهار 
تورم بحث ساده ای نیســت و راه کارهای خود را 
دارد در کوتاه مدت اگر بخواهیم تورم را مهار کنیم 
رشد تولید را از دست خواهیم داد. سیاست خارجی 
می تواند کمی از چالش های تورم را کنترل کند و 
تا حدی به رشد تولید کمک کند. با توجه به اینکه 

مشکلات اقتصادی... 

  کامران ندری، اقتصاددان 
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اشتغالزایی دانش بنیان ها 
در بخش هوا فضا

رییس کل بانک مرکزی: نرخ تورم کاهشی می شود

هدایت نقدینگی به بازارهای مولد
صفحه2

صفحه3

حجم صادرات  به  ۵2.۵ میلیارد  دلار  رسید
افزایش    تعامل   با   کشورهای   همسایه

حمایت سازمان فضایی ایران از شرکت های دانش 
بنیان و بخــش خصوصی فعال در حــوزه فضایی 
آینده روشنی را در مورد توسعه این کسب و کارها، 
ایجاد اشتغال برای دانش آموختگان حوزه هوافضا 
به همــراه دارد. به گزارش ســازمان فضایی ایران، 
گزارشی از عملکرد سازمان فضایی ایران در حمایت 
از شرکت های دانش بنیان و تحقق شعار سال ۱۴۰۱ 
را منتشر کرد. رهبر معظم انقلاب اسلامی در ابتدای 
سال ۱۴۰۱، این سال را به عنوان سال تولید دانش 
بنیان و اشتغال آفرین اعلام کردند و سازمان فضایی 
ایران نیز همچون سایر دستگاه ها و نهادهای دولتی 
و حاکمیتی به ســهم خود، تحقق این شعار را در 
دســتورکار قرار داد. با توجه به اینکه رهبر معظم 
انقلاب اســلامی معمولا موارد بنیادین و مهم را به 
عنوان شعار ســال و رویکرد یک ساله کشور اعلام 
می کنند و از آنجایی که این نامگذاری با آغاز فرایند 
بررســی، تحقیق و نگارش برنامه ۱۰ ساله فضایی 
کشور مقارن شد، فرصت مناســبی برای سازمان 
فضایی ایران بود که حمایــت از بخش خصوصی و 
شــرکت های دانش بنیان را در دستورکار ۱۰ سال 
آینده کشور در حوزه فضایی قرار دهد لذا این موضوع 
در جلسات متعدد کارشناسی مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و این رویکرد، در قالب بندهای متعددی 
در برنامه ۱۰ ساله فضایی نگاشته شد. و نهایتا این 
برنامه در دومین جلسه شورای عالی فضایی در دولت 
ســیزدهم به تصویب اعضا و تایید حجت الاسلام 
رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران رسید. علاوه 
بر نهادینه کردن حمایت از شرکت های دانش بنیان 
در قالب برنامه ۱۰ ســاله فضایی، سازمان فضایی 
ایران در طول ســال ۱۴۰۱ اقدامات متعددی را در 
جهت تحقق شعار سال انجام داد که بخش هایی از 
این اقدامات که قابلیت انتشار داشته، منتشر شده 
 است. علاوه بر موارد منتشره، می توان به برگزاری 

جلسات متعدد با حضور...

اجتماعی

سخنگوی شورای شــهر تهران با تاکید بر اینکه 
»زیست شبانه« تابو نیست، گفت: در هر جایی از 
تهران که شرایط زیست شبانه فراهم شود، این 

مهم قابل احرا است.
علیرضا نادعلی در مورد ظرفیت های شهر تهران 
برای داشتن زیست شبانه گفت: اجرای زیست 
شــبانه به رعایت هنجارهای ایرانی و اســلامی 
بستگی دارد و می بینیم که در ایام خاص همچون 
ماه مبارک رمضان که بسیاری از کسب و کارها 
تعطیل هستند، شب تا صبح بسیاری از مشاغل 
می توانــد فعالیت کنند البته فعالیت مشــاغل 
می بایســت با حفظ چارچوب ها و امنیت لازم، 

مراعات هنجارها، رعایت نظافت و بهداشت  باشد.
وی با اشــاره به اجرای زیست شبانه در بسیاری 
از کشورهای  اسلامی در ماه رمضان گفت: باید 
حتما شرایط اجرای زیست شــبانه فراهم شود 
از جمله امنیــت آن که می بایســت، نیروهای 
امنیتی و انتظامی شــرایط را فراهــم کنند که 
بودجه و نیروی انســانی لازم دارنــد و باید این 
مسئله را بررســی کنند و یا در حوزه بهداشتی 
باید نظارت ها تشدید شود و در کل می گویم که 
اساسا هر جایی که شرایط اجرای زیست شبانه 
 وجود داشته باشــد، آن را انجام می دهیم و این 

تابو نیست.

دلش می خواست سنگ قبری ساده داشته باشد؛ با خط 
خوش نستعلیق اسمش بر آن نقش ببندد و دو تاریخ. 
کیومرث پوراحمد هم مانند خیلی از مردم به مرگش 
اندیشیده بود، اینکه کتاب زندگی اش چگونه به پایان 
می رسد. او هم مرگ را ساده می پنداشت و هم سنگ 
قبری به همان سادگی می خواست. این فیلمساز سال ها 
قبل از کوچ بهاری اش در کتاب »سنگ قبر« که سال ۹۴ 
به کوشش پوریا تابان از سوی نشر »رهی« منتشر شده 
و پرسش هایی درباره مرگ را با شخصیت های گوناگون 
مطرح کرده، در پاسخ به پرسشــی درباره نگاهش به 
مرگ نوشته است: »من ۶۵ ساله ام. خیلی از دوستانم 
در این سن و سال یا حتی زودتر دارفانی را وداع گفته اند. 
)راستی این »دارفانی را وداع گفتن« هم از آن جملات 
شاعرانه آبکی هست ها!( بنابراین اگر همین روزها هم 

بمیرم، نمی توانم طلبکار زندگی باشم. این از این.
سال ها پیش با دوست معقولی نشسته بودیم به گپ 
و گفت. دوســت معقول چند تا ســئوال کرد، از این 
تست های روانشناسی که خیلی هاش درست هم هست. 
آخرین سئوالاش این بود که اگر در بیابان برهوتی راه 
بروی و پیش رویت یک دیوار ببینــی ، این دیوار چه 
جور دیواری است؟ گفتم یک دیوار گِلی کوتاه. مطابق 
آن تست، این دیوار استنباط از مرگ را بیان می کرد و 
معنی اش این بود که مرگ را خیلی ساده می پذیرم. مثلا 

اگر به نظرم آن دیوار اگر سنگی و بلند بود، معنی اش این 
می شد که مرگ را خیلی سخت می پذیرم.«

و او از مرگ نمی ترسید. آنچنان که گفته بود: »واقعا از 
مرگ نمی ترسم. البته نگران یکی دو مسئولیت مهم 
زندگی ام هستم و دلم می خواهد پیش از مرگ این دو 
مسئولیت به سرانجام رسانده باشم ولی خب مرگ که 
خبر نمی کند، هرکس هم می میرد، لابد مسئولیت های 
ناتمام داشته است. صد البته این توضیح لازم است که 
از مرگ تدریجی، مرگی که بعد از سکته و بعد از مدت ها 
بستری بودن بیاید، سخت نگرانم! همیشه گفته ام هیچ 
دوســت ندارم مرگم به زندگی دیزالو شود. از تخت و 
لگن و فس فس و این مقدمات بدجوری بیزار و نگرانم. 
دوســت دارم زندگی ام به مرگ کات شود. به قول پدر 
علیرضا داودنژاد، یک سکته تمیز ! که عاقبت هم با یک 
سکته تمیز می میرد! خوش به حالش! یادم هست مادر 
رضا کیانیان که فوت کرد بهش زنگ زدم، اولین سئوالم 
این بود که مادرت چطوری مرد؟ گفت: صبح دلش درد 
گرفت و ظهر مرد! گفتم خوش به حال مادرت و تو !  به 
همسرش توصیه کرده بود که سنگ قبرش کوچکترین 
سنگ قبر موجود باشد و با خط خوش شکسته نستعلیق 
فقط بنویسد: کیومرث پوراحمد و زیر اسمش دو تا تاریخ 
، ۲۵ آذر ماه ۱۳۲۸ و زیر آن هزار و سیصد و فلان فلان. 

نه یک کلمه کم و نه بیش!

معاون میراث فرهنگی استان سیستان و بلوچستان 
از تعیین حریم و عرصه »قلعه رستم«، »کاروانسرای 
نصرت آباد«، »دو ساختمان قدیمی راه آهن میرجاوه«، 
»حسینه یزدی های زاهدان« و »گاراژ و خانه ملک« در 
سال جدید خبر داد. مجتبی سعادتیان درباره اقدامات 
میراث  فرهنگی این استان در سال جدید گفت: مانند 
هر سال اولویت ما در حوزه ثبت است که چهار حوزه 
میراث طبیعی، آثار منقول و تاریخی، آثار غیرمنقول 
و میراث ناملموس را شامل می شــود و از میان آن ها 
میراث ناملموس اهمیت زیادی دارد. سال گذشته در 
حوزه میراث ناملموس در تهیه دو پرونده جهانی »هنر 
ســاختن و نواختن رباب« و »گلاب گیری سنتی« با 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
همکاری کردیم. در حوزه ثبت ملی نیز بیشــتر روی 
غذاهای محلی و بومی کار کردیم و در ســال جدید 
قصد داریم بیشتر روی آیین ها و رسوم مردم سیستان 
و بلوچستان کار کنیم. چند پرونده نیز از سال گذشته 
داریم که منتظر ابلاغ و ثبت آن ها هســتیم. پرونده 
کلوچه زابلی و آچار سیستانی )نوعی ادویه(، از جمله 
پرونده هایی هســتند که در بهمن و اســفندماه ارائه 
شده اند و باید ابلاغ شــوند. او با بیان که در حوزه ثبت 
آثار تاریخی، امســال تمرکز و اولویت استان با ثبت 
محوطه های تاریخی اســت، افزود: محوطه »بلســر 
چابهار«، محوطه »کشیک« در نیک شهر و چند محوطه 

در تیس، از جمله محوطه هایی است که برای ثبت آن ها 
اقدام می شود.  سعادتیان درباره وضعیت تعیین حریم 
و عرصه آثار تاریخی سیســتان و بلوچستان در سال 
۱۴۰۲ نیز گفت: بر اساس ضوابط عمومی حریم که از 
سوی وزارتخانه ابلاغ شده است، بخش بزرگی از بناهای 
تاریخی »تعیین عرصه و حریم شده« تلقی می شوند. با 
این وجود برنامه تعیین عرصه و حریم را برای هفت بنای 
تاریخی در دست اقدام داریم که تامین اعتبار آن ها نیز 
انجام شده است. این محوطه ها شامل »قلعه رستم«، 
»کاروانســرای نصرت آباد«، »دو ساختمان قدیمی 
راه آهن میرجاوه«، »حســینه یزدی های زاهدان« و 
»گاراژ و خانه ملک« هستند. معاون میراث فرهنگی 
استان سیستان و بلوچستان اضافه کرد: قلعه حیدرآباد 
خاش، قلعه نیک شــهر، موزه و بافت تاریخی چابهار، 
کاروانســرای فرهنگی نیمروز، ارگ سه کوهه و گاراژ 
ملک در زاهدان از جمله بناهایی هستند که در سال 
جدید مرمت می شوند. اعتبار مرمتی آن ها تا حدودی 
تأمین شــده اســت و در مرحله بارگذاری در سایت 
خدمات دولت هســتند تا به پیمانکاران و مشاوران 
مرمتی واگذار شــوند. او همچنین درباره کاوش های 
محوطه تاریخی در سال جدید گفت: در اسفندماه در دو 
محوطه »بندر تاریخی تیس« با سرپرستی آقای نوذر 
حیدری و »شهر سوخته« با سرپرستی دکتر سجادی 

کاوش های باستان شناسی انجام شد.

رئیس کل دادگستری اســتان تهران از صدور بیش از 
۲۰۰ دستور قضایی در سال ۱۴۰۱ در راستای صیانت از 
حقوق عامه در خصوص ساختمان ها، اماکن و گودهای 
ناایمن خبــر داد و گفت: ورود دســتگاه قضا در حوزه 
ایمن سازی ساختمان ها، اماکن و گودهای ناایمن از حیث 
»توجه دادن دستگاه ها به ویژه شهرداری ها به وظایف 
قانونی خود«، »صیانت از حقوق عامه« و »پیشگیری 

از وقوع جرم« است.
علی القاصی رئیس کل دادگستری اســتان تهران با 
تشــریح اقدامات قضایی صورت گرفته پیرامون ملزم 
کردن دستگاه ها و اشخاص مسئول برای ایمن سازی 
ساختمان ها، اماکن و گودهای ناایمن از باب حقوق عامه 
گفت: نکته مهم و اصلی این است که بر اساس ماده ۵۵ 
قانون شهرداری، در ابتدا این وظیفه بر عهده شهرداری 
است تا با اتخاذ تدابیر موثر و اقدام لازم برای حفظ شهر 
از هر گونه خطر از جمله ساختمان ها و بناهای ناایمن، 
گودال و چاله ها اقدامات و پیگیری لازم را به عمل آورد و 
بر همین اساس ضرورت دارد در ابتدای امر، شهرداری ها 
به تکالیف و وظایف قانونی خود عمل کنند. رئیس کل 
دادگستری استان تهران با تاکید بر اینکه ورود دستگاه 
قضا در حوزه ایمن سازی ساختمان ها، اماکن و گودهای 
ناایمن از حیث »توجه دادن دستگاه ها به وظایف قانونی 
خود«، »صیانت از حقوق عامه« و »پیشگیری از وقوع 
جرم« اســت، گفت: در همین راستا؛ تاکید شده است 
که چنانچه شهرداری های استان تهران در این حوزه و 
در راستای عمل به تکالیف قانونی خود نیازمند حمایت 
قضایی هستند، در شــهر تهران مراتب را به دادسرای 
عمومی و انقلاب ناحیه ۳۷ )ویژه امور شهرداری ها( و 
در سایر شهرستان های استان تهران، به دادستان هر 

شهرستان و یا رئیس حوزه قضایی بخش اعلام کنند 
تا اقدامات لازم بر اساس قوانین و مقررات صورت گیرد.

وی با اشاره به صدور بیش از ۲۰۰ دستور قضایی در سال 
۱۴۰۱ در راســتای صیانت از حقوق عامه در خصوص 
ساختمان ها، اماکن و گودهای ناایمن در تهران گفت: 
طی بخشنامه ای به دادســتان های عمومی و انقلاب 
شهرستان های اســتان تهران، سرپرســتان نواحی 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران و روسای حوزه های 
قضایی بخش ماموریت داده شد تا اماکن و ساختمان های 
پرخطر در هر حوزه قضایی را شناســایی و پرونده ای 
متشکل از ســوابق هر یک به منظور نظارت و پیگیری 
لازم تشکیل دهند تا اقدامات تامینی و پیشگیری از وقوع 
جرم و صیانت از حقوق مردم در جهت رفع خطر و کاهش 
آسیب های ناشی از وقوع حوادث احتمالی در دستور کار 
قرار گیرد. القاصی اظهار کرد: بر اساس جلسات تشکیل 
شده با مسئولان سازمان آتش نشانی و شهرداری تهران 
و دستورات صادره، مقرر شــد تا ایمن سازی اماکن و 
ساختمان های پرخطر که احتمال وقوع آتش سوزی، 
ســقوط و ریزش ســاختمان و همچنین سایر اماکن 
پرتجمع که احتمال وقوع حادثه در آن ها وجود دارد، به 

ترتیب اولویت مورد پیگیری و نظارت قرار دهند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود تصریح کرد: در 
کنار این موضوع، یکی از اولویت های در دســتور کار، 
وضعیت ساختمان های ناایمن مربوط به بیمارستان ها و 
درمانگاه های سطح شهر تهران، خوابگاه های دانشجویی، 
مدارس و ساختمان شرکت های تولیدی، مجتمع های 
تجاری و مسکونی است که در همین رابطه دستورات 
قضایی لازم صادر شده و تا حصول نتیجه مورد پیگیری 

قرار خواهد گرفت.

احمد وحیدی گفــت: همه طرح هــا و برنامه های 
دســت اندرکاران برگزاری مراســم اربعین در سال 
جاری همچون سال های گذشته به تسهیل رفت وآمد 
زائران از طریق مبادی مرزی و افزایش هرچه بیشتر 
امنیت آنان منجر شــود. احمد وحیدی وزیر کشور 
در چهارمین جلسه ســتاد مرکزی اربعین، بر لزوم 
بهره برداری حداکثری از زمان باقی مانده تا برگزاری 
مراسم در شهریورماه امســال، برای افزایش بیش از 
پیش امکانات و زیرساخت های لازم با هدف تسهیل 

هرچه بیشتر اعزام زائران تأکید کرد.
وی در این جلســه تصریح کرد: ضروری است همه 
طرح ها و برنامه های دست اندرکاران برگزاری مراسم 
اربعین در سال جاری همچون سال های گذشته به 
تســهیل رفت وآمد زائران از طریق مبادی مرزی و 

افزایش هرچه بیشتر امنیت آنان منجر شود.
در سال گذشته نزدیک به ۵ میلیون زائر از طریق ایران 
در مراسم جهانی راهپیمایی اربعین حسینی)ع( که 
با حضور ۲۱ میلیون زائر از سراسر جهان برگزار شد، 

شرکت کردند و با توجه به افزایش سالانه آن از زمان 
برگزاری راهپیمایی مزبور در ســال ۱۳۸۲ امسال 
پیش بینی می شــود آمار زائران بیش از سال ۱۴۰۱ 
باشد. در چهارمین جلســه ستاد مرکزی اربعین که 
معاونان وزارت کشور و داریوش امانی معاون وزیر راه 
و شهرسازی و رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل 
جــاده ای نیز حضور داشــتند، آخریــن طرح های 
تهیه شده برای توســعه جاده ای و بهسازی راه های 
منتهی به مبادی مرز غرب کشــور، احداث پل ها و 
تونل های لازم و امکانات رفاهی نظیر سرویس های 
بهداشتی و سایبان به منظور تسهیل بیش از پیش 
برای اعزام زائران راهپیمایــی جهانی اربعین مورد 

تبادل نظر قرار گرفت.
امانی نیز در این جلسه آخرین طرح ها و برنامه های 
وزارت راه و شهرســازی را به منظــور فراهم کردن 
امکانات لازم جهت حضور زائران اربعین حسینی)ع( و 
بهبود هرچه بیشتر پایانه های مرزی بین ایران و عراق 

را تشریح کرد.

ایران در روند پیری جمعیت با شتابی روزافزون روبه رو 
است، به طوری که در سال ۲۰۲۲ نسبت افراد بالای ۶۰ 
سال در ایران از ۱۰درصد کل جمعیت فراتر رفته است 
در عین حال نرخ رشد جمعیت در ایران ۰.۷ است که 

کمترین نرخ در ۲۵ سال گذشته است.
به گزارش خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تسنیم، دو 
محقق ایرانی به همراه یک محقق از لندن در گزارشی 
با عنوان "سیاست های مقابله با تأثیر پیری جمعیت در 
ایران" در مجله لنست، گزارشی از وضعیت سالمندی 
در ایران ارائه کردند.در این گزارش آمده است:  ایران در 
روند پیری جمعیت با شتابی روزافزون روبه رو است، 
به طوری که در سال ۲۰۲۲، نســبت افراد بالای ۶۰ 
سال در ایران از ۱۰ درصد کل جمعیت فراتر رفته است 
در عین حال نرخ رشد جمعیت در ایران ۰.۷ است که 

کمترین نرخ در ۲۵ سال گذشته است.
از سال ۲۰۰۰ به بعد، به نظر می رسد نرخ باروری ایران 
تثبیت شده است و بر اساس نظریه گذار جمعیتی، 
انتظار نمی رود در ســال های آینده شاهد تغییرات 
زیادی باشیم.در رأس چالش های مربوط به سالمندی 
جمعیت در ایران، سالمندان مجرد یا تنهایی هستند 
که در خانواده هایی با ابعاد کوچک زندگی می کنند. 
در زمان حاضر، حدود ۳۰ درصد از ســالمندانی که 

به تنهایی زندگی می کنند، در سنین ۸۰ سال و بالاتر 
هستند. پدیده تک فرزندی در میانسالان، نرخ بالای 
مهاجرت بین جوانان، کاهش ازدواج، تجرد دائم، طلاق 
)به ویژه در میانسالان( و مرگ همسر از جمله عواملی 
است که ممکن است در آینده نزدیک منجر به تنهایی 

سالمندان شود.
تخمین زده می شود که ۸۰ درصد افراد بالای ۶۵ سال 
در پایتخت ایران حداقل دارای یک بیماری مزمن و 
۵۰ درصد دارای دو بیماری مزمن باشند همچنین، در 
طول همه گیری کرونا، شیوع افسردگی در جمعیت 

مسن تر به طور قابل توجهی افزایش یافت.
حدود ۱۰ درصد از جمعیت ســالمند کشور دارای 
معلولیت های آشکار هستند که منجر به هزینه های 
توانبخشــی بســیار بالاتر در افراد مسن در مقایسه 
با سایر گروه های سنی شــده است.پیری جمعیت 
نگرانی هایی را در مورد سرعت رشد اقتصادی کشور، 
افزایش هزینه های نظام سلامت، عملکرد کیفی نظام 
ســلامت، تاب آوری مالی نظام بازنشستگی و رفاه و 
کیفیت زندگی سالمندان به همراه دارد. این گزارش 
می افزاید که برای پرداختن به چالش های پیشِ روی 
ســالمندان در ایران، سیاست گذاران باید مداخلات 

سیاسی مبتنی بر شواهد را انجام دهند.

۵۰ هزار زوج نابارور با تجاری سازی یک محصول 
دانش بنیان صاحــب فرزند شــدند. به گزارش 
تسنیم، فرهنگ عابد؛ مدیرعامل شرکت دانش 
بنیان تکوین با اشــاره به فعالیت گســترده این 
شــرکت در درمان نازایی گفــت: با تلاش بیش 
از ۶ ساله محققان شــرکت دانش بنیان تکوین، 
۵۰ هــزار زوج نابارور صاحب فرزند شــدند که 
دســتاوردی بزرگ در درمان این بیماری است. 
شرکت دانش بنیان تکوین در زمینه تجهیزات 
پزشــکی و مصرفی های زنان، زایمــان و نازایی 
فعالیت خود را از ســال ۱۳۸۹ در پارک فناوری 

پردیس آغاز کرده است.

تولیدات این شــرکت دانش بنیــان به صورت 
مستقل تولید و به فروش می رسد که از جمله این 
محصولات می توان به کتتر iui ، آسپیراسیون و 

جمع آوری تخمک اشاره کرد.
براســاس این گزارش، فرهنگ عابد مدیرعامل 
شــرکت دانش بنیان تکوین که دارای دکترای 
پزشکی عمومی دانشــگاه علوم پزشکی تبریز و 
دکترای بیولوژی دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی اســت در یازدهمین آیین تجلیل از 
پیشکســوتان برگزیده پارک فنــاوری پردیس 
به عنوان فناور پیشکســوت پارک مورد تجلیل 

قرار گرفت.

صدور بیش از 2۰۰ دستور قضایی درباره ساختمان های ناامن»زیست شبانه« تابو نیست

تأکید بر آماده سازی زیرساخت های زیارت اربعین 

نرخ رشد جمعیت به کمترین میزان در 2۵ سال گذشته رسید

۵۰۰۰۰ زوج نابارور صاحب فرزند شدند

سياسیفرهنگی 

توصیه  پوراحمد درباره سنگ قبرش

تعیین تکلیف ۷ بنای تاریخی در سیستان و بلوچستان



اقتصاد2
ایران

پرداخت ۶۴۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات اشتغالزایی 

مدیرعامل صندوق کارآفرینــی امید گفت: 
۶ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان تســهیلات به 
طرح های خرد و کوچک برای اشتغالزایی در 
سال گذشته توسط این صندوق پرداخت شد. 
نعمت الله رضایی اظهار داشــت: بیش از ۱۱ 
درصد از یک میلیون شــغلی که دولت تعهد 
کرده بود توسط صندوق کارآفرینی امید مورد 

حمایت قرار گرفته است.
وی افزود: بیش از ۱۱۵ هزار فرصت شغلی در 
سال گذشته مورد حمایت صندوق کارآفرینی 
امید قرار گرفت که ســهم ایــن صندوق در 
ایجاد اشــتغال بالا بــود. مدیرعامل صندوق 
کارآفرینی امیــد ادامه داد: تســهیلات این 
صندوق به عمده طرح هــای خرد، کوچک و 
متوسط در حوزه های مختلف مشاغل خانگی 
و روستایی پرداخت می شود. رضایی با اشاره 
به پرداخت تســهیلات به طرح های اشتغال 
خانگی گفت: تفاهم نامــه ای با وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی بسته شد تا بر اساس آن 
بخشی از تســهیلات به طرح های اشتغال از 
محل تبصره ۱۸ بودجه سال ۱۴۰۱ پرداخت 

شود.
وی بیان داشت: همچنین صندوق های خرد 
محلی نیز شــکل می گیرد تا به کمک رونق 
تولید بیاید بر این اساس بخشــی از منابع را 
تولیدکنندگان می آورند و بخشی از منابع را 
صندوق در اختیار آنها قرار می دهد. مدیرعامل 
صندوق کارآفرینی امید تاکید کرد: مدیریت 
این منابع به عهده خود تولیدکنندگان است تا 
منابع به سرعت در اختیار تولیدکنندگان قرار 
گیرد و مشکلی در سرمایه در گردش و تهیه 

مواد اولیه نداشته باشند.
وی با بیان اینکه ســال گذشته بیش از ۵۰۰ 
میلیارد تومان تســهیلات در زمینه اشتغال 
روستایی پرداخت شده است گفت: حدود سه 
هزار شغل از محل طرح های اشتغال روستایی 
به وجود آمده است. رضایی خاطرنشان کرد: 
همچنین از محل تبصره ۱۸، برگشت منابع 
این تبصره در سنوات گذشته، فروش اموال و 
اشتغال روستایی در بودجه سال جاری، امکان 
پرداخت ۱۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
برای طرح های خرد در نظر گرفته شده است.

ایران ســودآورترین نقطه جهان برای 
سرمایه گذاری است

رشد ۶۷ درصدی سفر به مناطق 
آزاد کشور

دبیر شــورایعالی مناطق آزاد گفت:  در نوروز 
امســال ۶.۳ میلیون مســافر و گردشگر به 
مناطق آزاد کشور سفر کردند که در مقایسه 
با سال گذشــته ۶۷ درصد رشد داشته است. 
حجت الله عبدالملکی با اشاره به این که امسال 
نسبت به سال های گذشته سال پرکارتری را 
خواهیم داشت و برای تحقق مهار تورم و رشد 
تولید بصورت ویــژه عزممان را جزم خواهیم 
کرد، اظهــار کرد: وظیفه مناطــق آزاد برای 
تحقق این مهم رشــد تولید و کاهش هزینه 

های تولید است.
وی با بیان اینکه در مناطق آزاد کشور تصریح 
کرد: رشد سرمایه گذاری و رشد صادرات در 
کنار اطلاع رسانی قوی سه رویکرد مبتنی بر 
شعار سال در مناطق آزاد است. ایران یکی از 
سودآورترین نقاط جهان برای سرمایه گذاری 
است، چون هزینه های تولید، نیروی انسانی،  
انرژی و  زمین  در آن نســبت بــه میانگین 

جهانی پایین تر است.
وی امنیت ایــران را مهم تریــن مزیت برای 
سرمایه گذاری عنوان و اضافه کرد: وضعیت 
خوب اقلیمی ایران و  دسترســی به آب های 
آزاد و وجود راه های  ترانزیتی  از دیگر مزیت 
های کشــور  برای ســرمایه گذاران اســت. 
معتقدیم در مناطق آزاد باید فضای کســب 
و کاراصلاح و روند ســرمایه گذاری به شدت 

روانسازی شود.
وی، یکی دیگر از مشــکلات سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد و کشور را بی اطلاعی سرمایه 
گذاران از شرایط و مزیت های سرمایه گذاری 
عنــوان و تصریح کرد: اکثر ســرمایه گذاران 
داخلی و خارجــی از مزیــت و فرصت های 
سرمایه گذاری در مناطق بی اطلاع هستند. 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد همچنین گفت: 
در نوروز ۱۴۰2 بیش از ۶ میلیون و ۳۰۰ هزار 
نفر مسافر و گردشــگر به مناطق آزاد کشور 
سفر کردند که در مقایسه با سال گذشته ۶۷ 

درصد رشد داشته است.

اخبار

رئیس  کل بانک مرکزی با 
تاکید بر اینکه برنامه های 
مربوط به مهار تورم و رشد 
تولید با همــکاری تمامی 
دســتگاه های ذیربــط در 
دولت طراحی شــده اســت، گفت: با برنامه ریزی 
منظمی که وجود دارد قطعا تورم در ســال جاری 
به ســطوح پایین تری هدایت می شود و رونق در 
بخش های تولیدی هم محقق خواهد شد. محمدرضا 
فرزین در دیدار نورزی با کارکنان بانک مرکزی با 
اشاره به نام گذاری سال جاری به عنوان »سال مهار 
تورم و رشد تولید« از ســوی مقام معظم رهبری 
تصریح کرد: تحقق هدف مهار تورم در گرو کنترل 
نقدینگی، مهار افزایــش هزینه های دولت و اتخاذ 

سیاست های مالی و خارجی مناسب است.
وی با بیان اینکه در زمینه تورم، نقش اصلی را بانک 
مرکزی عهده دار است، تاکید کرد: سالهاست تورم 
به موضوعی مزمن در اقتصاد ایران بدل شده است و 
تمام حاکمیت باید برای مهار آن کمک کنند. البته 
درباره نقدینگی هم معتقدیم که باید این شاخص 
به صورت هدفمند به سمت بازارهای مولد هدایت 
شــود تا آثار آن در مهار تورم و تحقق رشــد تولید 

مشاهده شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به دیدار مسئولان 

نظام با مقام معظم رهبری و تاکید معظم له نسبت 
به سیاست خارجی گفت: معتقدم سیاست خارجی 
مناسب به کارآمدی سیاســت های اتخاذ شده در 
بازار ارز و پول و بهبــود انتظارات تورمی کمک می 
کند و نمی توان این امر را نادیده گرفت ضمن اینکه 
در مهار تورم نیز به سیاســت پولی و مالی مناسب 
نیاز داریم و در این باره ضروری اســت تأمین مالی 
دولت غیرتورمی باشــد. فرزیــن در ادامه با تاکید 

بر ضرورت اصــلاح نظام بانکی تصریــح کرد: عدم 
کفایت سرمایه، ناترازی ناشــی از اضافه برداشت، 
مشکلات سهامداری و مدیریتی از جمله مشکلاتی 
اســت که عمده بانک ها سالهاســت با آن مواجه 
هستند و می  بایست در فرآیند اصلاح نظام بانکی، 
حساسیت و دقت و صراحت در برخورد را در دستور 
کار قرار داد تــا کنترل نقدینگی و مهــار تورم نیز 
بدســت آید. بنابراین به طور جدی باید به مسائل 

 بانک ها ورود کنیم و نظارت و مقررات گذاری لازم 
را داشته باشیم.

رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به راه انداری مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران و نقش آفرینی این مرکز در 
حوزه منطقه ای و بین المللی گفت:  این مرکز قطعا در 
ثبات اقتصادی و عمق بخشی به بازار ارز کشور، نقش 
بی بدیلی دارد و در آینده و با عبور از شرایط تحریم، 
ارتباطات در درون منطقه و در سطح بین الملل نیز 
افزایش می یابد و کارکرد مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران نیز توسعه می یابد. هر چند این مرکز در شرایط 
تحریم نیز می تواند با استفاده از ابزارهای ارزی روز 

موجود در دنیا به ایجاد ثبات در بازار ارز کمک کند.
وی با بیان اینکه ثبات در بازار ارز با دســتور امکان 
پذیر نیست، تصریح کرد: در این باره باید از ابزارهای 
مختلف اســتفاده کرد. بازار مبادلــه ارز و طلای 
ایران نیز با همین هدف راه اندازی شد و با سیاست 
های تثبیتی که مدنظر داریم قطعــا می توانیم با 
اســتفاده از آن به چرخه معیوب افزایش نرخ ارز، 
نرخ تورم و... خاتمه دهیم. فرزین با تاکید بر نقش 
همکاری بانک مرکزی با سایر ســازمان ها گفت: 
 بانک مرکزی یکی از مهم ترین نهادهای اقتصادی 
در هر کشوری است و حتی در سیاست های مالی 
اثرگذار است و تصمیمات و سیاست های این بانک 
می تواند اثرات روزانه بر سایر بازارها داشته باشد؛ 
 لذا تصمیم گیری در بانک مرکزی امری ســخت 

و حیاتی است.

رییس کل بانک مرکزی: نرخ تورم کاهشی می شود

هدایت نقدینگی به بازارهای مولد
مهار تورم با اتخاذ سیاست های مالی و خارجی

در سامانه مودیان:
صورتحساب های الکترونیکی از 

مرز ۶۸ میلیون گذشت
ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد: بر اســاس 
آخرین آمــار و اطلاعــات ســامانه مودیان 
ســازمان امور مالیاتی کشــور، ۷۶۰ مودی 
صورتحساب های الکترونیکی خود را به سامانه 
مودیان ارســال کردند. به گزارش ســازمان 
مالیاتی کشور، تا ۱۶ فروردین ماه سال جاری 
حدود۷۶۰ مودی موفق به ارسال صورتحساب 
الکترونیکی شــده اند که از این تعداد 2۱۴ 
مورد به صورت مستقیم، ۵2۳ مورد از طریق 
شــرکت های معتمد و تعداد 2۳ مورد نیز از 
طریق سامانه های دولتی در سامانه مودیان 

ثبت شده است.
براســاس این گزارش، تاکنــون بیش از ۶۸ 
میلیون صورتحســاب الکترونیکی به سامانه 
مودیان ارســال شده اســت که از این تعداد، 
بالغ بر ۵۴ میلیون صورتحســاب توسط خود 
مودیــان، بیش از ۱۴ میلیون صورتحســاب 
با کمک شــرکت  های معتمــد و بیش از 2۴ 
هزار صورتحســاب نیز از طریق سامانه های 
دولتی ارسال شده است. لازم به ذکر است، تا 
تاریخ مذکور مجموعا حدود ۱۸ هزار حافظه 
از طریق مودیان، شرکت های معتمد و سامانه 

های دولتی اخذ شده است.
گفتنی است شــرکت  های پذیرفته شده در 
بورس و فرابورس از اول آبان ماه سال ۱۴۰۱ 
و شــرکت  های دولتی و ســایر دستگاه  های 
اجرایی مشــمول ماده )۵( قانــون مدیریت 
خدمــات کشــوری از اول دی مــاه همــان 
ســال طبق قانون ملــزم به صدور و ارســال 
صورتحساب الکترونیکی شده اند. همچنین 
از ابتدای ســال  ۱۴۰2 نیز اشخاص حقوقی 
)به جز اشــخاص حقوقی موضوع ماده )۱۶( 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب ۱۴۰۰( 

مشمول اجرای این قانون شده اند.

توزیع بالغ بر۱۰ هزارتن کالای 
اساسی در ماه رمضان

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران با 
اشاره به تلاش این سازمان درجهت رفاه حال 
شهروندان در ماه مبارک رمضان، از توزیع بالغ 
بر۱۰ هزارتن کالای اساســی تنظیم بازاری با 

قیمت مصوب در این ایام خبر داد.
به گزارش جهاد کشــاورزی اســتان تهران، » 
جبرئیل برادری« با بیــان اینکه مدیریت بازار 
کالاهای اساسی کشــاورزی باتوجه به تقارن 
نوروز با ماه مبارک رمضان به طور ویژه ادامه دارد، 
گفت: امسال باتوجه به تقارن روزهای رمضان و 
نوروز، علاوه بر نظارت بر روند توزیع میوه شب 
عید که توسط تعاون روستایی صورت گرفت، 
عرضه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم ازجمله 

خرما، برنج و شکر نیز در دستورکار قرار گرفت.
رییس سازمان جهاد کشــاورزی استان تهران 
اظهارداشــت: بنابراین از ابتــدای ماه مبارک 
رمضان تاکنون ۶ هزارو ۶۸۷ تن برنج و 2 هزارو 
۵۰۰ تن شــکر با قیمت مصوب در بازار توزیع 

شده است.
برادری درخصوص توزیع خرما در استان تهران 
گفت: خرما به عنوان محصــول پرمصرف این 
ایام و با هدف مقابله با گرانفروشی و بازار رسانی 
گسترده، نیز در سبد توزیع جهاد کشاورزی قرار 
گرفت و توسط تعاون روستایی دو نوع خرمای 
مضافتی با قیمت ۷۱ هزار و ۴۰۰ تومان و کبکاب 
با قیمت ۳۹ هزارتومان در فروشگاه های رنجیره 

ای و میادین میوه و تره بار عرضه شد.
به گفتــه وی، از ابتدای ماه مبــارک رمضان 
تاکنون ۹۳ تن خرما در اختیار شهروندان قرار 
گرفته است و روند توزیع نیز تا پایان ماه مبارک 

همچنان ادامه خواهد داشت.
رییس سازمان جهاد کشــاورزی استان تهران 
درباره توزیع محصولات پروتئینی گفت: باتوجه 
به موجودی کافی این کالاها، توزیع گوشت گرم 
از محل واردات و تولید داخل و گوشــت مرغ 
همچنان از طریق واحدهای عرضه ادامه دارد که 
تاکنون یک هزار و ۷۰ تن درسال جاری توزیع 

شده است.
برادری تصریح کرد: بازرســان سازمان جهاد 
کشاورزی استان تهران در تمام مراحل، از تامین 
تا توزیع در واحدهای عرضــه اعم از نانوایی ها، 
میادین میوه و تره بار، فروشگاه های زنجیره ای 
حضور فعال داشته و از هرگونه تخلف جلوگیری 
می شود. وی اضافه کرد: شــهروندان نیز می 
توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف شامل 
کم فروشی، گرانفروشی و... با شماره ۱2۴ موارد 

را گزارش کنند.
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علی فراقی گفت: بازار ســرمایه با عبور از سقف تاریخی مسیر همواری 
برای صعود دارد. علی فراقی کارشناس بازار ســرمایه درباره عبور بازار 
از ســقف تاریخی به مهر گفت: در زمانی قرار داریم که بازار سرمایه عدد 
روانی شاخص دو میلیونی را پس گرفته و پس از این اتفاق این سوال به 
ذهن بسیاری از ســرمایه گذاران خطور می کند که آیا بازار بیش از این 
رشد خواهد کرد یا خیر؟، اما برای پاسخ به این سوال باید در مرحله اول 
این مورد را در نظر بگیریم که برخلاف بســیاری از بازارها، بازار سرمایه 
همچنان در عقب ماندگی خاصی طی دو سال اخیر به سر می برد که آن 
را مستعد ادامه این مسیر می کند. فراقی افزود: در پله بعدی باید ارزش 
دلاری بازار را در نظر گرفت که هرچند در اقتصاد کشــور با افت ارزش 

ریال رو به رو بوده ایم که عملًا برخی از کارشناسان به صورت یک طرفه 
یا دیدگاه محدود آن را در نظر می گیرند و تمامی فاکتورهای تأثیرگذار را 
لحاظ نمی کنند ولی همچنان با در نظر گرفتن تمامی این موارد بیشتر 
شرکت های حاضر در بورس عملاً دارایی ها و سودهایی دارند که در مقابل 
پول رایج کشور ارزشمند تر شده و این ارزش هنوز در قیمت سهام نیامده 
و به عبارتی دیگر بسیاری از سهم در وضعیت فعلی بسیار ارزنده هستند. 
این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: بازار سرمایه طی دو سال اخیر با 
ورود شرکت های جدیدی به آن همراه بوده است که هرچند از لحاظ تعداد 
نمادهای حاضر در بازار با افزایش رو به رو بوده ایم اما عملاً باز هم با کاهش 
ارزش دلاری بازار مواجه هســتیم که در پله اول نشان از ضعف سیاست 

گذار برای توجه به این بازار دارد. فراقی در پایان گفت: امروز بازار سرمایه 
ارزان و کم ریسک است و این نکته در روز اول معاملاتی بازار در در هفته 
دوم معاملاتی فروردین ماه به خوبی قابل لمس بود که با توجه به خبر نرخ 
محاسباتی 2۸۵۰۰ تومانی دلار بازار با یک واکنش معقول در نیمه اول 
بازار به خوبی مسیر اصلی خود را در پیش گرفت و این رشدی به احتمال 
بالایی ادامه دار است و از لحاظ تکنیکی هم بازار سقف مهمی را پشت سر 
گذاشته که البته انتظار خواهد رفت پس از اندکی مکث همانند رفتارهای 
رشدی قبلی خود به مســیر اصلی خود ادامه دهد هرچند در بلندمدت 
 می تواند یکی از جذاب ترین و پربازده ترین بازارها قرار بگیرد زیرا عملًا 

مسیری هموارتر از قبل  در پیش دارد.

مسیر هموار بورس برای صعود
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معاون مدیریت خدمات ویژه حفاری شرکت ملی 
حفاری ایران گفت: متراژ حفاری افقی و جهت دار 
چاه های نفت و گاز در ســال ۱۴۰۱ در مناطق 
نفت خیز خشکی و دریایی کشــور افزایش ۶۵ 
درصدی داشــت. »پیمان شوشتری زاده« اعلام 
کرد: متراژ حفاری افقی و جهت دار در پایان سال 
گذشته ۱2 هزار و ۷۳۳ متر ثبت شد در حالی که 
این رقم در سال قبل از آن ۷ هزار و ۷۳۸ متر بود.

وی با اشــاره به اینکه این متــراژ حفاری روی 
۳۸ حلقه چــاه انجام شــد، اظهارکــرد: تعداد 
چاه هــای حفر شــده به این شــیوه در ســال 
۱۴۰۱ نیــز ۱۰ حلقه بیشــتر از ســال ۱۴۰۰ 
بــود و در انجــام  عملیــات عبــور از جــداره، 
 مغزه گیری و راندن مولتی شــات نیز افزایشــی 

محسوس داشتیم.
معاون مدیریت خدمات ویژه شرکت ملی حفاری 
ایران درباره دیگر خدمت هــای تخصصی ارائه 

شده از ســوی این مدیریت توضیح داد: با تلاش 
و همت متخصصــان این حــوزه در دوره مورد 
بررسی ۱۹۳ مورد عملیات نمودارگیری، ۴۸۳ 
مورد نمودارگیــری ســطحی و ۳2۳ عملیات 
چاه پیمایی انجام شــد که این موارد در ســال 
 ۱۴۰۰ به ترتیب ۱۳۵، ۴۶۸ و 2۴۶ مورد عملیات 

بوده است.
شوشتری زاده گفت: در مجموع در سال ۱۴۰۱ 
این مدیریت موفق به انجام یک هزار و ۴۱ مورد 
عملیات تخصصی بــه چاه های نفــت و گاز در 
مراحل حفاری و در حال بهره برداری شــد که 
در مقایسه با ســال ۱۴۰۰ افزایش ۱۸ درصدی 
نشــان می دهد. وی افزود: در سال ۱۴۰ با توجه 
به برنامه ریزی به عمل آمده تلاش بر این است که 
در ارائه خدمات ویژه حفاری رشد فزاینده داشته 
باشیم و همه ظرفیت های موجود به نحو مطلوب 

به کارگیری شود.

رئیس سازمان دامپزشکی کشــور گفت: مجوز 
بهداشتی واردات گوشت مرغ گرم به میزان ۵۰ هزار 
تن صادر شده است. سیدمحمد آقامیری رئیس 
سازمان دامپزشکی، گفت: این سازمان در اجرای 
طرح تشــدید نظارت بهداشتی در ایام تعطیلات 
نوروز و مــاه مبارک رمضان، دو ســال اخیر تمام 
مبادی شبکه توزیع را در کنترل داشته و توانسته 
برخلاف نوروز ۱۴۰۰ که مشــکلات شدید ناشی 
از کمبود مرغ موجب بروز صف های طولانی و ارائه 
آن با کد ملی شده بود؛ طی دو نوروز و ماه مبارک 
رمضان سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰2، از بروز مشکلات 

تلخ بازار کاذب در آن پیشگیری و جلوگیری کند.
 وی افــزود: با وجــود کنترل بــازار تــا امروز، 
گزارش ها، گویای لزوم اتخاذ تدابیر لازم جهت 
واردات گوشــت مرغ گرم به بازار ایــران برای 

ماه های پیش رو است.
آقامیری؛ دلیل ناگزیری به واردات گوشت مرغ 

گرم را تقاضای بازار برشمرد و تصریح کرد: از آنجا 
که گوشت گرم مرغ در بازار تقاضای زیادی دارد، 
لذا وزارت جهاد کشاورزی به واردات گوشت گرم 

مرغ را در دستور کار خود قرار داده است.
براســاس نیاز بازار و تقاضای بخش خصوصی 
برای اولین بار در کشور مجوز بهداشتی واردات 
۵۰ هزار تن گوشت مرغ گرم صادر شده و تاکنون 

بخشی از آن وارد کشور شده است.
آقامیری با اشــاره به اینکه کلیــه پروتکل های 
بهداشتی کشور جمهوری اسلامی ایران رعایت 
شده است، افزود: ســازمان دامپزشکی علاوه بر 
وظایف ذاتی و تکالیف قانونی خود مبنی بر حفظ 
سلامت و امنیت غذایی کشــور در در راستای 
ارتقای بهداشت عمومی جامعه، خود را موظف 
به همیاری و همکاری با وزارت جهاد کشاورزی 
برای تأمین مایحتــاج پروتئینی ضروری مردم 

عزیز ایران می داند.

به گفته مسئولان حوزه مسکن، ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن در سال جدید سرعت می گیرد و پرداخت 
آورده از ســوی متقاضیان، اجرای این طرح را تسریع 
می بخشد. طرح نهضت ملی مسکن یکی از مهم ترین 
پروژه های عمرانی کشور به شمار می رود که از ابتدای 
دولت سیزدهم کلید خورده است و در این طرح دولت 
سعی دارد ۴ میلیون متقاضی را طی ۴ سال خانه دار کند.
در دو سال گذشته این پروژه فراز و نشیب های زیادی را 
طی کرده اما در حال حاضر به گفته مدیران این بخش، 
سرعت اجرای طرح افزایش یافته و بخشی از پروژه ها به 

زودی به بهره برداری خواهد رسید.
در همین رابطــه خلیــل محبت خواه مدیــرکل راه 
وشهرســازی اســتان تهران در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان اعلام کرده است که هر سه ماه تعدادی 

از پروژه های نهضت ملی مسکن به بهره برداری خواهد 
رسید و این طرح ها جدا از پروژه های مسکن مهر هستند.
او ادامه داد: ســرعت اجرای این طرح در استان تهران 
بسیار خوب بوده و در صورتی که متقاضیان آورده خود 
را پرداخت کنند شاهد تسریع در روند اجرای این طرح 
خواهیم بود. این در حالی است که حدود ۵ میلیون نفر 
متقاضی در سال های گذشته از طریق سامانه ثمن  ثبت 
نام کرده بودند اما هنوز تعــدادی از متقاضیان تعیین 
تکلیف نشده و هنوز در مرحله بررسی هستند که این 
بلاتکلیفی  باعث اعتراض آنها شده است . به گفته بسیاری 
از متقاضیان میزان آورده آنها هنوز مشــخص نیست و 
تاکنون دو مرحله ۴۰ میلیون تومانی واریز شده اما هنوز 
به طور دقیق اعلام نکرده اند که چه میزان باید واریز شود.
گفتنی است یکی از مشکلات اجرای این طرح، قیمت تمام 

شده ساخت این واحدها است که هنوز قیمت رسمی برای 
آن اعلام نشده و هر بار مسئولان و یا مدیران این طرح نرخ 
های متفاوتی اعلام می کنند. علیرضا جعفری مدیرعامل 
شرکت عمران شــهرهای جدید اعلام کرده بود: قیمت 
تمام شده ساخت این واحدها حدود ۸ تا ۹ میلیون تومان 
است البته این قیمت ها علی الحساب است و با توجه به 
تعدیل قیمت ها در سال جدید توسط سازمان برنامه و 
بودجه ممکن است تغییر کند. اما محبت خواه مدیرکل 
راه وشهرسازی استان تهران در این خصوص گفته است 
که قیمت واحدهای نهضت ملی مسکن در استان تهران 
تغییری نکرده و همان قیمت اعلام شده در سال گذشته 
است. ایرج رهبر دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان 
تهران گفته است که قیمت واحدهای نهضت ملی مسکن 
در صورتی که بخش خصوصی ورود کند و در صورتی که 

قیمت مصالح ساختمانی افزایش چشم گیری پیدا نکند 
و تســهیلات به موقع پرداخت شود، تغییری نمی کند. 
همچنین با ورود بخش خصوصی به این حوزه شــاهد 
تســریع در روند اجرای طرح خواهیم بود.  رهبر انقلاب 
در دیدار مسئولان و کارگزاران نظام با ابراز خرسندی از 
حضور افراد دارای فهم و دانش اقتصادی خوب در دولت، 
چند اقدام کلیدی و زمینه ساز جهش اقتصادی از جمله 
افزایش تولید مسکن را خواستار شدند و اعلام کردند که 
از ظرفیت بخش خصوصی در این حوزه باید استفاده شود. 
با توجه به آنکه بسیاری از متقاضیان چشم انتظار تحویل 
واحدهای خود در قالب طرح نهضت ملی مسکن هستند 
دولت باید با تدابیر در نظر گرفته و همچنین استفاده از 
ظرفیت های بخش خصوصی و سازندگان هرچه سریعتر 

بخشی از این واحدها را در سال جدید تحویل دهد.

صدور مجوز واردات ۵۰ هزار تن گوشت مرغ گرمافزایش ۶۵ درصدی حفاری چاه های نفت و گاز 

قیمت واحدهای نهضت ملی مسکن متری ۸ تا ۹ میلیون تومان است

تحویل واحدهای نهضت ملی مسکن هر سه ماه یکبار 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

ضرورت کنترل سرعت رشد نقدینگی
کامران ندری، اقتصاددان 

شعار سال از دو بخش تشکیل شده است بخشهایی که ظاهری شبیه به هم دارند اما در باطن سراغ هرکدام که بخواهیم برویم از دیگری غافل خواهیم شد. مهار تورم بحث ساده ای نیست و راه کارهای خود را دارد در 
کوتاه مدت اگر بخواهیم تورم را مهار کنیم رشد تولید را از دست خواهیم داد.

سیاست خارجی می تواند کمی از چالش های تورم را کنترل کند و تا حدی به رشد تولید کمک کند. با توجه به اینکه مشکلات اقتصادی داخلی نمی تواند دو شعار را عملی کند و برای رسیدن به یک هدف قطعاً هدف دوم 
را فراموش می کنیم اگر بخواهیم همان راهکارهای سال گذشته را برای کنترل تورم پیگیری کنیم در سال ۱۴۰2 وضع بدتر خواهد شد. آسیب های اجتماعی بیشتر به چشم می خورد. برای کنترل تورم باید سرعت رشد 
نقدینگی، با سرعت حرکت اقتصادی تطابق ندارد، به گونه ای که رشد اقتصادی در دهه گذشته بسیار پایین و رشد نقدینگی در سطح بالا بوده است که این نقدینگی بالا موجب ایجاد تورم و شوک های تورمی شده است.

این در حالی است که مقررات احتیاطی بانک ها جدی گرفته نمی شود. این باعث می شود وضعیت بانک ها شکننده باشد. یک مسأله داریم که هر موقع می خواهیم اصلاح نظام بانکی انجام دهیم، در نتیجه تسهیلات 
بانک ها محدود می شود و نگران تولید می شویم. چون بانک ها سختگیری می کنند و هر وقت تسهیلات بانک ها زیاد می شود، موجب نقدینگی و تورم می شود که یک دور باطل به وجود می آورد، بنابراین اصلاح بانکی 

یک تصمیم سختی است که باید دولت اتخاذ کند.



3 بازار

دبیر انجمن صنعت موتورسیکلت ایران از تولید حدود ۴۵۰ هزار دستگاه 
موتورسیکلت در ســال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: افزایش قیمت خودرو 
سبب شد تا آن دسته از افرادی که توان خرید نداشتند، به سمت خرید 
موتورســیکلت متمایل شــوند که ۶۰ تا ۷۰ درصد متقاضیان را شامل 

می شد.
»بهمن ضیاء مقــدم« افزود: همچنیــن ۳۰ تا ۴۰ درصــد خریداران 
موتورسیکلت ســریع تر رســیدن به مقصد را دلیل خرید خود عنوان 
می کردند و عــاوه بر آنها، درصــد محدودی نیز موتورســیکلت را به 
عنوان یک کالای ســرمایه ای خریداری کردند.وی ابراز امیدواری کرد 
کارخانجات و شرکت ها بتوانند در ســال ۱۴۰۲ معادل سال گذشته به 
تولید موتورسیکلت بپردازند. ضیاء مقدم در ادامه اظهار داشت: اکنون 
موتورسیکلت سازان عضو این انجمن و همچنین چند موتورسیکلت ساز 
دیگر که عضو انجمن نیستند، به تولید موتورهای برقی می پردازند، اما در 

مجموع کمتر از پنج درصد تولیدات را تشکیل می دهد.
وی بیان داشــت: در چند ســالی که شــرکت ها به تولید این دسته از 
موتورسیکلت ها ورود کرده اند، با مشکاتی مواجه بودند که به نهادها و 
ارگان هایی همچون محیط زیست، وزارت صمت و غیره ارجاع داده شد. 
این مقام صنفی، مهمترین مشــکل تولید موتورسیکلت برقی را قیمت 
تمام شده آن برشمرد که خود متاثر از قیمت بالای باتری های به کار رفته 
در آن است. به طوری که باتری های لیتیمی بین ۴۰ تا ۵۰ درصد قیمت 

موتورسیکلت برقی را تشکیل می دهد.
وی گفت: در عین حال با توجه به شیب دار بودن شهرهایی همچون تهران 

و بسیاری دیگر از مناطق کشور، موتورسیکلت برقی نمی تواند قدرت و 
شتاب لازم را در اختیار مصرف کننده آن قرار دهد، مگر اینکه موتورهایی 
با توان بیش از سه هزار وات استفاده کنند که قدرت آنها حدودا معادل 
موتورسیکلت های بنزینی ۱۲۵ سی سی است. ضیاء مقدم تاکید کرد: 
این مساله با توجه به اینکه عمده مصرف موتورسیکلت ها در کشور به قصد 
کسب درآمد است و راکبان باید سریع به مقصد برسند، یک محدودیت 

جدی محسوب می شود.
وی، محدودیــت دیگــر در ایــن زمینه را ناشــی از شــارژ باتری این 
موتورها عنوان کرد و ادامه داد: بهترین باتری هایی که در این دســته از 
موتورسیکلت ها به کار می رود پیمایشی نزدیک به ۱۰۰ کیلومتر دارد و 
پس از آن باید مجدد شارژ شوند، این در حالی است که موتورهای بنزینی 

روزانه بالای ۲۰۰ کیلومتر پیمایش دارند.
دبیــر انجمن صنعــت موتورســیکلت ایران یادآور شــد:  شــارژ این 
موتورســیکلت ها در حیاط و پارکینگ منازل، در حالی که باید از برق 
مشاع آپارتمان ها استفاده کنند، خود مشکل دیگری است.وی اضافه کرد: 
صاحبان این موتورسیکلت ها، با گذشت چند سال و خراب شدن باتری، 
به ناچار باید به خرید باتری با قیمتی بین ۴۰ تا ۵۰ درصد قیمت موتور 

اقدام کنند که فشار سنگینی مالی به آنان وارد می کند.
ضیاء مقدم خاطرنشان کرد: برای رفع این مشکل، انجمن تولیدکنندگان 
موتورسیکلت پیشــنهاد کرد که دولت موضوع تامین باتری را بر عهده 
گرفته و پیمانکار تعریف کند تا شرکت های موتورسیکلت ساز از تولید یا 
تامین باتری معاف شوند. وی افزود: طراحی و راه اندازی سیستم سوآپ 

باتری دیگر پیشنهاد انجمن بود، به طوری که مصرف کنندگان بتوانند 
باتری دشارژ شده را تحویل داده و باتری شارژ شده تحویل بگیرند؛ این 
سیستم در اکثر کشورهایی که در آنها مردم از موتورسیکلت های برقی 

استفاده می کنند دیده می شود.
دبیر انجمن صنعت موتورسیکلت ایران، همچنین راهکار دوم پیشنهادی 
را احداث ایستگاه های شــارژ باتری عنوان کرد و افزود: باتری ها بسته 
به نوع خود بین چهار تا هشت ســاعت زمان برای شارژ نیاز دارند و این 
محدودیت ها سبب شده تا استقبال از موتورسیکلت های برقی آن طور 

که باید انجام نشود.
این مقام صنفی، یکی از مشکات موجود را عدم استفاده سیاستگذاران 
صنعت و دستگاه های تصمیم گیرنده از توان و تجربیات فعالان صنعت 
موتورسیکلت عنوان کرد و معتقد است که این مساله سبب شده تا عمده 
تصمیماتی که اتخاذ می شود، قابلیت اجرا نداشته باشد. بر این اساس از 
مسوولان تقاضا کرد که در زمان تدوین دســتورالعمل ها، بخشنمه ها، 
قوانین و مقررات از فعالان این حوزه استفاد ه کنند. صنعت موتورسیکلت 
ایران متشکل از ۴۴ کارخانه تولیدی است که با ۱۶ هزار نفر نیروی کار 

مستقیم و بیش از ۸۰ هزار نفر نیروی کار غیرمستقیم فعالیت می کند.
بهره گیــری از همــه ظرفیت هــای موجــود در کارخانه هــای تولید 
موتورســیکلت، افزایش تولید به منظور پاســخگویی بــه نیاز داخل و 
جایگزینی موتورســیکلت های فرســوده، از جمله اولویت های وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برای سیاســت گذاری و حمایت از این صنعت 

است.

تولید ۴۵۰ هزار دستگاه موتورسیکلت

افزایش قیمت خودرو مصرف موتور را افزایش داد
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وزیر راه و شهرسازی کشور گفت: احداث 
مســیر ریلی راه آهــن شــلمچه-بصره و 
پل متحرک پس از ماه رمضــان آغاز می 
شــود. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، 
مهرداد بذرپــاش، وزیر راه و شهرســازی 
در حاشــیه دیــدار و گفت و گو بــا رزاق 
محیبس الســعداوی، وزیر حمــل و نقل 
عراق در ساختمان دادمان در جمع بندی 
توافق های حاصل شــده درباره موضوعات 
مختلف حوزه حمل و نقل، گفت: جمهوری 
اسامی ایران به دلیل همجواری با کشور 
عــراق و مرزهای مشــترک با آن کشــور 
پروژه هــای قابل توجهــی در حوزه حمل 
 و نقــل بــرای گســترش همکاری ها در 

دستور کار دارد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به سفر کوتاه 
وزیر حمل و نقل عراق به ایران در خصوص 
توافقات حاصله بین دو کشور توضیح داد: 
پروژه راه آهــن شــلمچه-بصره پروژه ای 
اســت که ســال های ســال معطل مانده 
بود که یکــی از موضوعاتی بــود که امروز 
در خصوص آن، دو کشــور تصمیم گیری 
کردند. وی ادامــه داد: با توجــه به اینکه 
این منطقــه از شــلمچه و از ابتدای خاک 
عــراق در زمان جنگ مین گذاری شــده 
بوده اســت در توافق با وزیــر حمل و نقل 
عراق مقرر شد تا در کوتاه ترین زمان زمین 
تحویل دولت ایران شــود تا با اولویت بعد 
از ماه مبارک رمضــان عملیات مین روبی 
 توســط جمهوری اســامی ایران انجام 

شود.
بذرپاش توافق بین دو کشــور را شــامل 
آغاز احداث مســیر ریلــی ۳۲ کیلومتری 
شــملچه- بصره توســط جمهوری عراق 
عنوان کــرد و افزود: در مســیر ریلی ۳۲ 
کیلومتری که توسط عراق احداث خواهد 
شــد رود شــط العرب وجود دارد که مقرر 
شد تا جمهوری اسامی ایران احداث پل 
متحرک بــر روی رودخانه شــط العرب را 
انجام دهد که ســاخت این پل به شــکل 
موازی همراه با احداث مسیر ریلی توسط 
دولت عراق، توسط جمهوری اسامی ایران 

آغاز خواهد شد.
بــه گفتــه بذرپاش، مقرر شــده اســت 
تا زمین هــای موردنیاز اطــراف رودخانه 
شــط العرب برای احداث پــل در اختیار 
جمهوری اسامی ایران قرار بگیرد و طرف 
عراقی متعهد شــد این امر هرچه سریع تر 
انجام شود. وزیر راه و شهرسازی کشورمان 

تصریح کرد: توافق شد تا این مسیر ریل و 
احداث پل متحرک روی رود شــط العرب، 
ظرف یکسال و نیم به اتمام برسد. همچنین 
چنانچــه در حین انجــام کار قدری زمان 
طولانی تر شــد توافق لازم بین دو کشور 

انجام خواهد شد.
وی با اعام اینکه عملیات اجرایی احداث 
مسیر ریلی و پل بافاصله بعد از ماه رمضان 
آغاز خواهد شــد یادآور شــد: مسیر ریلی 
توســط ایران احداث شــده و هم اکنون 
به نقطه صفر مرزی رســیده ایم. بذرپاش 
اظهار امیدواری کرد تــا در زمان مقرر این 
مســیر ریلی حائز اهمیت برای جمهوری 
اسامی ایران تکمیل شده و به بهره برداری 
برســد.  وزیر راه و شهرسازی همچنین در 
خصوص دیگــر توافق هــا در حوزه حمل 
و نقل بین دو کشــور اعام کــرد: در این 
نشست دو کشــور بین دو کشــور ایران و 
عراق توافق شد تا تا نقشه جامع همکاری 
حمــل و نقلــی در بخش هــای مختلف 
ریلی، جــاده ای، دریایی تنظیم شــود تا 
 کارهای مشترک بین دو کشور طبق نقشه 

جامع انجام شود.
بذرپــاش از جمله این توافقــات را که در 
دســتور کار قــرار گرفته اســت شــامل 
لایروبــی ارونــد و جــاده خســروی به 
 بغداد و تســهیل ترانزیت بین دو کشــور

 برشمرد.
 بــه گفتــه وی، لایروبــی کشــتی های 
مغروقه و ســایر لایروبی های موردنیاز از 
جمله توافقات دیگر این نشســت بین دو 
کشــور ایران و عراق بود و مقرر شد تا این 
موضوعــات در کمیته مشــترک پیگیری 
شــود. همچنیــن وزیر راه و شهرســازی 
کشــورمان موضوع دیگر مــورد بحث در 
این نشســت را موضوع جاده ای و تکمیل 
 راه آهن و مســیر جاده ای مرز خسروی به 

بغداد برشمرد.
بذرپاش با اشــاره به اینکه ایــران با عراق 
چهار مرز مشــترک مهم دارد که شــامل 
مرزهای مهران، چزابه، شلمچه و خسروی 
اســت، توضیح داد: هرکدام از این مرزها 
اهمیت خاص خــود را دارد. برخی از این 
مرزها، مرزهــای ترانزیتی ما هســتند. از 
آنجایی که موضــوع ترانزیــت مربوط به 
وزارت اقتصــاد و مالیه عراق اســت، مقرر 
شــد تا از طریــق وزارت اقتصــاد و امور 
 دارایی موضوع ترانزیت کامیون های باری 

دنبال شود.

رئیس اتحادیه عکاســان و فیلمبرداران مجالس 
تهران در بیان چالش ها و وضعیت این صنف گفت: 
عدم قبول عکس پرسنلي عکاســي براي مدارک 
هویتي از ســوي پلیس+۱۰ چالــش اصلي صنف 

عکاسان و فیلمبرداران مجالس است.
زعفر یاوري، رئیس اتحادیه عکاسان و فیلمبرداران 
مجالس تهران به مشــکات فعلي کســب و کار 
این صنف اشــاره کــرد و گفت: هم اکنــون این 
صنف با مشــکات زیادي دســت و پنجه نرم مي 
کند که از مهمتریــن آنها مي توانیــم به گرفتن 
 عکس هاي پرسنلي از ســوي مراکز پلیس +۱۰ا

شاره کنیم.
وي ادامه داد: عکس هاي پرسنلي که پلیس +۱۰در 
مراکز مربوط به خود براي کارت هاي شناسایي و 
پاسپورت مي گیرد، کیفیت خوبي ندارند. این مراکز 
عکس هاي غیر قابل شــباهت با دارندگان اوراق 

هویتي مي اندازند.
وي افزود: این عدم شباهت در بسیاري از اوقات به 
خصوص در پاسپورت ها مشکل ساز شده و باعث 
عدم اجازه ورود افراد به کشورهاي مختلف مي شود 
در حالیکه عکس باید در عکاسي یعني در محیط 
مناسب براي گرفتن عکس و همچنین توسط افراد 

متخصص انداخته شود.
رئیس اتحادیه عکاســان و فیلمبرداران مجالس 

تهران تاکیــد کرد: عملکرد پلیــس +۱۰ یک کار 
غیر قانوني و غیــر اصولي بوده و عــاوه بر اینکه 
براي شهروندان دردسرساز شــده صنف ما را هم 
به بدبختي و تعطیلي کشــانده است. یاوري خاطر 
نشان کرد: هم اکنون در کل کشور ۵۰۰ هزار نفر 
در صنف فیلم برداري و عکاســي مشــغول به کار 
هســتند که احتمال بیکاري تعداد زیادي از آنها 
وجود دارد. عکاسي هاي تهران در سه سال اخیر از 
۲۰۰۰ واحد صنفي به ۱۰۰۰ واحد صنفي تقلیل 

پیدا کرده است.
رئیس اتحادیه عکاســان و فیلمبرداران مجالس 
تهران در بیان دیگر چالش هاي صنف متبوع گفت: 
موضوع دیگر مربوط به تالارهاي پذیرایي مي شود 
که در بسیاري از آنها عکاس و فیلم بردارهایي که 
اکثرا آموزش ندیده اند و حتي اصول اخاقي را هم 
رعایت نمي کنند وجود دارند و مانع از ورود عکاس 
بیروني مي شــوند و یا در ابتدا موقع عقد قرارداد 
خدمات عکاسي و فیلم برداري هم مي دهند که این 
موضوع هم به دلیل عدم نظارت درست نهادهاي 

نظارتي باعث آسیب زایي به صنف ما شده است.
یاوري در پایان اظهار کــرد: نامه هاي زیادي براي 
حل مشکات صنفي اعضاء به رئیس قوه قضائیه، 
وزیر کشور و رئیس جمهور فرستاده ایم؛ اما تاکنون 

ترتیب اثر داده نشده است.

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر ضرورت ایجاد بانک 
اطاعات جامع از افراد دارای ملک و فاقد مسکن، واگذاری 
زمین به کارگران را پیشــنهاد کرد و گفت: شناسایی 
کارگران فاقد مســکن امکانپذیر اســت. حمید نجف 
مســکن را از جمله مطالبات مهم کارگران عنوان کرد 
و درباره راهکارهای تامین مســکن ارزان کارگران در 
سال جاری گفت: در بحث تامین مســکن برای آحاد 
جامعه از جمله کارگران معتقدم که باید بانک اطاعاتی 
دولت در این خصوص کامل باشــد، در غیر این صورت 
نمی توان سیاستگذاری درستی در پیش گرفت. وقتی 
در کان شهری مثل تهران یک نفر صاحب چند صد خانه 
است و افراد زیادی را می بینیم که به حاشیه نشینی روی  
آورده اند، نشان می دهد که عدالت اجتماعی در این زمینه 
وجود ندارد. وی ادامه داد: در تمام کشورها بحث مسکن 
و ساخت آن به شکل کاما قانونمند و در فضایی شفاف 
صورت می گیرد لذا داشتن بانک اطاعات جامع از افراد 
فاقد ملک و مسکن و دارای مسکن در کشور امری ضروری 
است. ضمن آنکه کارگران فاقد مسکن را می توان از طریق 
سازمان تامین اجتماعی به راحتی شناسایی کرد و کسانی 

که خانه به نامشان ثبت شده نیز مشخص هستند.
این کارشناس اقتصادی معتقد است: بیش از ۷۰ درصد 
برج ها در مناطق شمالی تهران خالی از سکنه هستند و 
این برج ها توسط طبقات مرفه ساخته شده اند، در حالی 
که صاحبان همین برج ها بــرای فروش و اجاره واحدها 

دچار مشکل هســتند چون طبقات متوسط و ضعیف 
قادر به اجاره این اماک هم نیستند چه برسد به اینکه 
این خانه ها را خریداری کنند. نجف بــا بیان اینکه در 
بحث تامین مسکن کارگران باید کاری کرد که امید در 
دل کارگران زنده شود، گفت: یکی از راهکارها می تواند 
این باشــد که به کارگران زمین بدهیم. حتی اگر بحث 
مصالح ساختمانی در میان باشد وقتی فرد بداند زمینی 
در اختیار دارد که می تواند دیوار به دیوار و آجر به آجرش 
را خودش بسازد، این یک دلگرمی بزرگ است و نهایتا آن 
را می فروشد و خانه ای برای خانواده اش می خرد. وی با 
یادآوری اخذ مالیات از خانه های خالی از سکنه این سوال 
را عنوان کرد که چنین طرح هایی در اجرا تا چه میزان 
موفق بودند و چقدر از محل اخذ مالیات خانه های خالی 
از سکنه عاید شد؟ این کارشناس حوزه کار، کارگران را 
سربازان خط شکن تولید توصیف کرد و گفت: اگر انگیزه 
لازم برای کار در کارگران وجود نداشته باشد، نمی توان 
به قله های خودکفایی رسید بنابر این صرفنظر از مسایل 
معیشتی باید برای مسکن و صاحبخانه شدن کارگران 
هم چاره ای اندیشید. نجف به موضوع وام های مسکن نیز 
اشاره کرد و گفت: اگر یک فرد عادی بخواهد خانه ای در 
یک منطقه معمولی بخرد، دستکم ۴ تا ۵ میلیارد تومان 
باید هزینه کند. حتی یک مدیر فاقد مســکن با درآمد 
ماهی ۵۰ میلیون تومان هم باید ۱۰۰ ماه پس انداز کند 

تا بتواند این خانه را بخرد. 

معاون صنایع عمومــی وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: »عملکرد صادرات کشــور در دولت ســیزدهم و 
در پایان ســال ۱۴۰۱ به ۵۲.۵ میلیارد دلار رســید که 
جهش مناســبی در اقتصاد را نشــان می دهد.« محمد 
مهدی بــرادران در مراســم تجلیــل از صادرکنندگان 
نمونه خراسان رضوی افزود: رویکرد دولت سیزدهم تعامل با کشورهای مختلف 
خصوصاً کشورهای همسایه است که این مهم عاوه بر حوزه سیاسی در گستره 

اقتصادی بویژه حوزه صادرات و واردات کالاها دنبال می شود. وی اظهار داشت: به 
محض اینکه ارتباطات سیاسی ایران با عربستان از سر گرفته شد، تجار عربستانی 
درخواست داشتند که ما نخستین محموله مواد غذایی را به آن کشور صادر کنیم تا 
مبادلات تجاری بین ۲ کشور فعال شود. معاون صنایع عمومی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ادامه داد: همچنین به زودی رئیس جمهور به کشور اندونزی سفر خواهد 
کرد و در این راستا گشایش هایی در حوزه تعرفه های ترجیحی انجام خواهد شد تا 

صادرات و واردات کالا با کمترین تعرفه به این کشور مسلمان انجام گیرد.
وی با قدردانی از تاش تیم اقتصادی خراسان رضوی در مدیریت اوضاع کنونی 
گفت: این استان در برابر سرانه ملی و در قیاس با استان های دیگر با ضعف هایی 

در حوزه صنعت و معدن مواجه است که مهمترین علت آن کمبود صنایع بزرگ 
و عمده در این استان است.

برادران بیان کرد: اگر جمعیت استان را هشت تا ۱۰ درصد از جمعیت کل کشور 
در نظر بگیریم، هیچ شاخص اقتصادی در این استان نباید کمتر از هشت یا ۱۰ 
درصد باشد، وقتی صحبت از صادرات ۵۲.۵ میلیارد دلار می کنیم، عدد صادرات 
۱.۴ میلیون دلار برای استان عدد بالایی نیست. وی اظهار داشت: خراسان رضوی 
نیازمند یک جهش در حوزه های صنعت، معدن و تجارت است، باید اقداماتی که 
در سال های گذشته انجام می شد اما به فراموشی سپرده شده است مورد توجه 

قرار گیرد تا این خاء برطرف شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: خراسان رضوی بیشترین حجم 
گردشــگر مذهبی را دارد، فقط منطقه ســرخس برای چند برابر کردن عدد 
صادراتی استان کفایت می کند، البته مشکات مهمی در سطح کشور وجود دارد 
اما با وجود آن بسیاری از استان های دیگر به جهش اقتصادی دست یافته اند که 

امیدواریم این موضوع در این استان نیز دنبال شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت به دیدار روز گذشته مسؤولان با مقام معظم 
رهبری اشاره و بیان کرد: رهبری در این نشست مهار تورم و افزایش تولید و اینکه 

اگر صرفاً بخواهیم به کنترل تورم توجه کنیم، ممکن اســت دچار افت یا رکود 
تولید شویم را مورد تاکید قرار دادند.

برادران افزود: اقدامی که در ماه های پایانی سال صورت گرفت، یک عددسازی 
توسط دشمن در بازار ارز خارج از کشــور بود که تأثیر آن را در داخل کشور در 
قالب بورس کالا یا در قالب قیمت کالاهایی با نرخ بالاتر از نرخ واقعی مشــاهده 
شد، در این میان برخی از شرکت ها که منسوب به دولت هستند؛ وقتی شرایط 
بازار یک مقدار نوسان پیدا می کند، به جای اینکه اقداماتی در حمایت از تولید 
ملی و ارزش پول ملی برای منافع عمومــی مردم انجام دهند، به منفعت طلبی 
شخصی روی آورده و قیمت های خود را بدون اینکه نرخ مواد اولیه تغییر کرده 

باشد، افزایش می دهند.
وی ادامه داد: همان طور که قیمت ورق فولادی یکباره به ۲ برابر افزایش یافت که 
این چیزی نیست جز سوداگری مقطعی که اتفاق افتاده است. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اظهار داشت: لازم است که شرایط اقتصادی کشور به ثباتی برسد 
که بتوان نیازهای بلندمدت و صادرات کالا از کشــور را برآورد کرد و همچنین 

صاحبان سرمایه بتوانند برآوردی از شرایط آینده داشته باشند.
وی یادآور شــد:، در این راســتا با هماهنگی که با وزارت اقتصاد انجام گرفت، 
شــرکت های غیرصنعتی و صنعتی را باید تفکیک کــرد و در این صورت اگر 
شرکت دولتی از محل افزایش تولید، به سود رسیده باشد، تقدیر شود اما اگر از 
محل غیرافزایش تولید یا بهره وری یا مدیریت هزینه یعنی از محل افزایش بی 
رویه قیمت یا سو استفاده از شرایط نابه سمان مقطعی گران فروشی کرده باشد، 
برخورد می شود. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت به اشاره به انتخابات اتاق 
بازرگانی گفت: در انتخابات اخیر اتاق دقت زیادی انجام گرفت و با یک رویکرد 
غیرسیاسی، افراد برای حضور در انتخابات در نظر گرفته شدند و شرایط جدیدی 
برای متقاضیان پیش بینی شد به صورتی که حتماً فرد دارای واحد تولیدی با 

حداقل ۲۰ کارگر بوده و از صادرات رسمی کالا برخوردار باشد.
برادران اظهار داشت: طی نشست هایی که با بانک مرکزی برگزار شده است در 
تاش هستیم سیاست های مالی در کشور به یک ثبات برسد، معتقدیم که باید 
مالیات بر ارزش افزوده برای فعالان اقتصادی به صورت بلندمدت در نظر گرفته 
شود، همچنین حقوق گمرکی واردات ماشین آلات را به یک درصد کاهش دادیم، 

امسال نیز تخفیفات در این زمینه مجدداً دنبال می شود.
وی اضافه کرد: کارگروهی در دولت برای اصاح ســریع بودجه با رویکرد مهار 
تورم و رشد تولید ایمن تشکیل شده است، مصوباتی که فرآیند تسهیل صادرات 
و واردات کالا را دچار مشکل می کند حتماً بازنگری می شود، از سوی دیگر بیش 
از ۸۰ درصد کالاهای وارداتی به کشــور، مواد اولیه یا کالاهای واسطه ای برای 
تولید هستند و میزان واردات کالاهای ساخته شده یا محصولات نهایی بسیار 

کاهش یافته است.
وی ادامه داد: پارسال کشور بیشترین رشــد صنعتی را طی سال های گذشته 
تجربه کرد، به طوری که رشد صنعت بیش از دو برابر تولید ناخالص ملی بود و 
نرخ این رشد در پاییز ســال ۱۴۰۱ به ۱۱.۴ درصد رسید. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه مشکل عمده واحدهای تولیدی کمبود کارگر است، 
افزود: کل اشتغال صنعتی کشور به عدد هشت میلیون و ۳۲۹ هزار و ۱۰۰ نفر 
رسیده است، تجار و بازرگانان می توانند به کمک تولید آمده و با کمک کشورهای 

همسایه تولید را پایدار کنند.

News kasbokar@gmail.com

افزایش تعامل با  کشورهای همسایه

حجم صادرات به ۵۲.۵ میلیارد دلار رسید

تاکید بر شناسایی کارگران فاقد مسکنپلیس +۱۰ صنف عکاسي را به نابودي کشاند

پل متحرک پس ازماه رمضان کلید می خورد 

آغاز احداث مسیر ریلی راه آهن شلمچه- بصره
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فناوری و 
اطلاعات

زارعپور:ساختوپرتابماهوارهراتجاریمیکنیم
وزیر ارتباطات با بیان اینکه امسال سال پرباری برای صنعت فضایی خواهد شد، 
گفت: سعی داریم تا پایان دولت خدمات ســاخت و پرتاب ماهواره در لایه لئو را 

تجاری کنیم.
عیسی زارع پور در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 

ارتباط میان پیام رسان های داخلی تا پایان فروردین ایجاد خواهد شد.
وی افزود: سعی داریم تا پایان دولت خدمات ساخت و پرتاب ماهواره در لایه لئو را 
تجاری کنیم. ۱۰ ماهواره و محموله فضایی آماده پرتاب داریم و امسال سال پرباری 
برای صنعت فضایی خواهد شد. هدف ما این است که خدمات این چنینی را در گام 

اول در اختیار کشورهای همسایه و اسلامی قرار دهیم.
زارع پور در ادامه با اشاره به توسعه شبکه فیبر نوری گفت: سال گذشته بیش از ۲.۵ 
میلیون پوشش ایجاد شد و برنامه داریم که امسال آن را به ۱۰ میلیون برسانیم و با 
توجه به اینکه بر اساس قانون بودجه قرار شد صندوقی در این زمینه تشکیل شود، 

امیدواریم این اقدام تسهیل شود.

همهموبایلهاباارزتالاردوممرکزمبادلهواردمیشود
دبیر انجمــن واردکنندگان تلفن همــراه، تبلت و لوازم جانبی بــا بیان اینکه با 
درخواست انجمن برای تخصیص ارز تالار دوم مرکز مبادله برای موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار موافقت شده و پیش بینی می شود تا چند روز آینده این موضوع اجرایی 
شود، گفت: با اجرای این تصمیم همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز مبادله وارد 

خواهند شد.
به گزارش ایســنا، دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همــراه، تبلت و لوازم جانبی 
اواخر سال گذشته گفته بود که بعد از آغاز به کار مرکز مبادله ارز و طلا مقرر شد 
موبایل های زیر ۳۰۰ دلار با ارز نیمایی، ۳۰۰ تــا ۶۰۰ دلار با ارز تالار دوم مرکز 
مبادله و بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود وارد شود. اما انجمن موبایل 
طی نامه ای از بانک مرکزی خواســت همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز مبادله 
وارد شود که فعلا موافقت شد همه موبایل های زیر ۶۰۰ دلار با ارز تالار دوم مرکز 
مبادله ارز و طلا وارد شــود. اما هنوز موبایل های بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از 

صادرات خود وارد می شوند.
او همچنین وعده داده بود که اگر ســه تقاضای انجمن از بانک مرکزی شــامل 
تخصیص ارز تالار دوم مرکز مبادله به تمام موبایل ها، حذف ارز حاصل از صادرات 
خود برای موبایل های بالای ۶۰۰ دلار و تسهیل در تخصیص و تامین ارز در تالار 
دوم مرکز مبادله اجرا شود، بازار رقابتی ایجاد می شود و قیمت موبایل در بازار با 

تغییر ارز نیمایی به ارز مرکز مبادله، افزایش نخواهد یافت.
درباره تعیین تکلیف ارز موبایل های بالای ۶۰۰ دلار، مهدی عبقری در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: با درخواست انجمن برای تخصیص ارز تالار دوم مرکز مبادله 
برای موبایل های بالای ۶۰۰ دلار موافقت شده و نامه آن نیز ابلاغ شده، اما همچنان 
اجرایی نشده است. پیش بینی می شود تا چند روز آینده این موضوع اجرایی شود.
به گفته وی با اجرای این تصمیم همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز مبادله وارد 

خواهند شد.
گفتنی است نرخ معاملات ارزی در مرکز مبادله ارز و طلای ایران در دو تالار نقد 
و حواله ارز بر مبنای منابع و مصارف ارزی کشــور و بر اساس متغیرهای بنیادی 
اقتصادی کشف و مبنای معاملات فیمابین قرار می گیرد و امروز در مرکز مبادله 
ارز نرخ دلار حواله ۳۶ هزار و ۶۰۰ تومان قیمت خورد. نرخ ارز نیما نیز از دی ماه 

۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده است.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی در ادامه با بیان اینکه 
درخواست مبلغ اضافه در مقابل نگرفتن کد ملی خریدار، تخلف صنفی است، گفت: 
دریافت کد ملی برای درج آن در سامانه فروش است تا مشخص شود کالا به چه 

کسی با چه کد ملی فروخته شده و ارتباطی به مالیات ندارد.
به گفته وی سامانه افق برای درج اطلاعات فروش کالا است. شرکت های بازرگانی 
به محض فروش کالا به عمده فروش اطلاعات آن و کد فعالان اقتصادی که شماره 
جواز کسب یا کد اقتصادی شرکت است را در سامانه درج می کنند. عمده فروش 
هم هنگام فروش اطلاعــات واحدهای فروش را درج می کننــد و این روند برای 
خرده فروش هم ادامه دارد. ایــن روند هیچ ارتباطی به مالیــات و دریافت مبلغ 

اضافه ندارد.
عبقری با بیان اینکه نباید مبلغ بالاتری از قیمت تمام شده پرداخت شود، تصریح 
کرد: دریافت کد ملی فقط برای درج در سامانه افق است تا مشخص شود کالاهای 
وارداتی به چه نحوی به سطح عرضه رســیده و با قیمت گذاری های کالایی نیز 
مطابقت داده شود. بازرگان تا ۱۵ درصد، عمده فروش تا سه و خرده فروش تا هفت 

درصد می تواند سود دریافت کند.
گفتنی است اخیرا افرادی که برای خرید موبایل به بازار مراجعه کرده بودند با این 
موضوع مواجه شدند که در نمایندگی ها و فروشگاه های بزرگ باید هنگام خرید کد 
ملی خود را اعلام کنند. در مقابل برخی مغازه داران به این افراد گفته بودند که در 
ازای اعلام کد ملی باید بعدا مالیات پرداخت کنند، اما می توانند موبایل را گران تر، 
از این مغازه داران بخرند، کد ملی اعلام نکنند و مالیاتی هم نپردازند. موضوعی که 

به نظر می رسد درست نیست و بیشتر نوعی سوء استفاده از مصرف کننده است.

ویندوز۱۱نامحبوبماند
گزارش جدید شرکت تحلیل وب "استات کانتر" درباره میزان استفاده از ویندوز 
در رایانه های شخصی تا مارس سال ۲۰۲۳، نشــان داد ویندوز ۱۱ سهم ۲۰.۹۴ 
درصدی در این بازار دارد که در مقایسه با گزارش قبلی این شرکت، ۱.۸۱ درصد 
افزایش داشته است. جدیدترین نسخه سیستم عامل ویندوز پس از گذشت بیش 
از یک سال و نیم از زمان انتشار آن، از هر پنج رایانه، در یکی نصب شده است. جالب 
است که ویندوز ۱۰، نرخ رشد اندک ۰.۱۷ درصد را داشته و سهم ۷۳.۴۸ درصدی 

در بازار سیستم های عامل رایانه شخصی دارد.
از ســوی دیگر، ویندوز ۷ در مدت یک ماه، افت قابل توجهــی را تجربه کرده و 
سهمش از ۹.۵۵ درصد، به ۳.۷۲ درصد رسیده است. این افت احتمالا به دلیل پایان 
مدت پشتیبانی مایکروسافت از این نســخه سیستم عامل در ژانویه سال ۲۰۲۳ 

بوده که باعث شده است کاربران، نسخه جدیدتر و به روزتری را خریداری کنند.
با وجود این آمار، رشد سهم بازار ویندوز ۱۱ چندان چشمگیر نبوده است. به خصوص 
هنگامی که با نرخ استفاده از ویندوز ۱۰ در یک سال و نیم نخست از زمان انتشار آن 
مقایسه می شود که به ۳۳ درصد رسیده بود. یکی از چالش های اصلی سیستم عامل 
ویندوز ۱۱، حداقل الزامات سخت افزاری آن است که به بسیاری از رایانه های قدیمی 
اجازه نمی دهد با این ویندوز کار کنند. به عنوان مثال، اگر کاربری پردازنده اینتل نسل 
هفتم دارد، امکان ارتقاء از ویندوز ۱۰، به ویندوز ۱۱ را ندارد. مایکروســافت سخت 
تلاش می کند با گوش کردن دقیق به بازخورد کاربران، ویندوز ۱۱ را بهبود دهد و 
قابلیت هایی را برای پاسخگویی به نیاز آنها افزوده است. اما نظر عمومی این است که 
نرخ استفاده از ویندوز ۱۱ همچنان کند خواهد بود و این مسئله، بیشتر مربوط به خرید 

رایانه های جدید بوده و ارتباطی با به روزرسانی یارانه های قدیمی ندارد.
 ۱۹-COVID بر اساس گزارش وب سایت گیزچاینا، شایان ذکر است که پاندمی
تاثیر قابل توجهی بر بازار رایانه های شخصی داشــت زیرا افراد برای دورکاری یا 
آمــوزش از راه دور، تصمیم گرفتند تجهیزات اداری خــود را ارتقاء داده یا رایانه 
جدید خریداری کنند. این موضوع احتمالا به رشد استفاده از ویندوز ۱۰ کمک 
کرد زیرا بسیاری از کاربران ترجیح دادند سیســتم عامل آشنا و مطمئنی را در 

دوران نامعلوم، استفاده کنند.

اخبار

حمایت سازمان فضایی ایران 
از شــرکت های دانش بنیان 
و بخش خصوصــی فعال در 
حوزه فضایی آینده روشنی را 
در مورد توســعه این کسب و 
کارها، ایجاد اشتغال برای دانش آموختگان حوزه هوافضا 
به همراه دارد. به گزارش سازمان فضایی ایران، گزارشی 
از عملکرد سازمان فضایی ایران در حمایت از شرکت های 

دانش بنیان و تحقق شعار سال ۱۴۰۱ را منتشر کرد.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در ابتدای سال ۱۴۰۱، این 
سال را به عنوان سال تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین 
اعلام کردند و ســازمان فضایی ایران نیز همچون سایر 
دستگاه ها و نهادهای دولتی و حاکمیتی به سهم خود، 

تحقق این شعار را در دستورکار قرار داد.
با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی معمولا موارد 
بنیادین و مهم را به عنوان شعار سال و رویکرد یک ساله 
کشور اعلام می کنند و از آنجایی که این نامگذاری با آغاز 
فرایند بررسی، تحقیق و نگارش برنامه ۱۰ ساله فضایی 
کشور مقارن شد، فرصت مناسبی برای سازمان فضایی 
ایران بود که حمایت از بخش خصوصی و شــرکت های 
دانش بنیان را در دستورکار ۱۰ ســال آینده کشور در 
حوزه فضایی قرار دهد لذا این موضوع در جلسات متعدد 

کارشناسی مورد بحث و بررسی قرار گرفت و این رویکرد، 
در قالب بندهای متعددی در برنامه ۱۰ ســاله فضایی 

نگاشته شد.
و نهایتا این برنامه در دومین جلسه شورای عالی فضایی 
در دولت سیزدهم به تصویب اعضا و تایید حجت الاسلام 

رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران رسید.
علاوه بر نهادینه کردن حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان در قالب برنامه ۱۰ ساله فضایی، سازمان فضایی 
ایران در طول سال ۱۴۰۱ اقدامات متعددی را در جهت 
تحقق شعار سال انجام داد که بخش هایی از این اقدامات 

که قابلیت انتشار داشته، منتشر شده است.
علاوه بر موارد منتشــره، می توان به برگزاری جلسات 
متعدد با حضور دکتر ســالاریه، معــاون وزیر و رئیس 
سازمان فضایی ایران، مدیران و مسئولان شرکت های 
دانش بنیان بخش خصوصی، اولویت دهی به شرکت های 
دانش بنیان در واگذاری پروژه ها و مناقصه ها، برگزاری 
جلســات متعدد کارشناســی جهت دریافت نظرات و 
دیدگاه هــا مدیران شــرکت های دانــش بنیان جهت 
رفع دغدغه ها و مشــکلات آنها و . . . نیز اشــاره کرد که 
 توسط ســازمان فضایی ایران در ســال گذشته انجام 

شده است.
همچنین با توجه به فعال بودن و جدیت دبیرخانه شورای 
عالی فضایی برای پیگیری و پایش تحقق مصوبات این 
شــورا، عزم جدی برای اجرای مصوبات شــورای عالی 
فضایی در جهت حمایت تمام بازیگران حوزه فضایی از 

شرکت های دانش بنیان در قالب برنامه ۱۰ ساله فضایی، 
وجود دارد. با توجه به رویکرد سازمان فضایی ایران در 
دولت ســیزدهم و حمایت جدی از بخش خصوصی و 
کسب و کارهای فضاپایه و همچنین اقدامات انجام شده 
در این راستا، شاهد رونق بیش از پیش این کسب و کارها 
خواهیم بود و با توجه به سیاست ادامه دار سازمان فضایی 
بر حمایت و تقویت شــرکت های دانش بنیان و بخش 
خصوصی در حوزه های مختلف، شکل دهی اپراتورهای 
فضایی غیردولتی همچنان با قوت در برنامه ســازمان 

فضایی قرار دارد.

در مجموع، سازمان فضایی ایران معتقد است که حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان و بخش خصوصی فعال در 
حوزه فضایی که شــمار آنها در حال حاضر به چند ده 
شرکت می رسد، به همراه توسعه تجاری و رشد ضریب 
نفوذ خدمات فضاپایه، آینده روشنی را در مورد توسعه 
این کسب و کارها، ایجاد اشتغال برای دانش آموختگان 
حوزه هوافضا، دستیابی به دانش های روز دنیا، طراحی 
و تولید محصولات پیشرفته در حوزه فضایی، تحقیق و 
پژوهش در حوزه های نو و جدید هوافضا و . . . را به همراه 

خواهد داشت. 

سیاستسازمانفضاییایرانازشرکتهایدانشبنیانحمایتیاست

اشتغالزایی دانش بنیان ها در بخش هوا فضا
توسعهکسبوکارهایفضاپایه

News kasbokar@gmail.com

سازمان حفاظت از محیط زیســت و جهاددانشگاهی 
توافق نامه ای در راســتای حفاظــت و احیای منابع 
ژنتیکی جانوری در معرض خطر انقراض ایران منعقد 

کردند.
به گزارش مرکز ذخایر ژنتیکی و زیستی، مراسم امضای 
توافق نامه »راه اندازی بانک سلولی گونه های جانوری 
در معرض تهدید ایران« با حضور با حضور دکتر حسن 
مســلمی نائینی، رئیس جهاد دانشگاهی کشور، دکتر 
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، 
دکتر یعقوب فتح  الهی، معاون پژوهش و فناوری جهاد 
دانشگاهی و دکتر محمد مدادی، مدیرکل دفتر موزه 
ملی تاریخ طبیعی و ذخایر ژنتیکی ســازمان حفاظت 

محیط زیست برگزار شد.
»همکاری در زمینه شناسایی، حفاظت و احیای منابع 
ژنتیکی جانــوری در معرض خطر انقــراض ایران«، 
»بهره مند شدن از ظرفیت ها و توانمندی های متقابل 
از قبیل منابع انسانی، امکانات آزمایشگاهی، کارگاهی، 
کتابخانه ای، بانک های اطلاعاتی، نمونه های زیســتی 

و فضای فیزیکی«، »ایجاد شــبکه ملی پاســخ سریع 
نمونه برداری از منابع ژنتیکی حیات وحش در معرض 
خطر انقراض در واحدهای ســازمان جهاد دانشگاهی 
در سراسر کشور در هماهنگی با ادارات کل سازمان«، 
»راه اندازی بانک سلولی گونه های جانوری در معرض 
تهدید ایــران در مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیســتی 
ایران«، »تدوین دستورالعمل ها، ضوابط و استانداردهای 
مورد نظر جهت نمونه برداری ســریع و اســتاندارد«، 
از اهداف و اقدامات مشــترک این توافق نامه به شمار 

می روند.
دکتر رضــا آذربایجانی در این مراســم با اشــاره به 
ظرفیت های مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران 
وابسته به جهاد دانشــگاهی گفت: در این مرکز چهار 
بانک مستقل ســلول های انســانی و جانوری، بانک 
میکروارگانیســم ها، بانک DNA و داده های ژنومی و 
بانک گیاهی وجود دارد. در حــال حاضر نزدیک ۵۴ 
هزار نمونه زیستی در قالب ۳۳ کلکسیون و این چهار 
بانک در ۱۶ فرمت، از منفی ۱۹۶ درجه سانتی گراد تا 

دمای عادی حفظ، نگهداری و ارائه می شود. سرپرست 
مرکز ملی ذخایــر ژنتیکی و زیســتی ایــران خاطر 
نشــان کرد: این مرکز، طی ۵-۶ سال گذشته نزدیک 
 بــه دو میلیــون دلار صرفه جویی ارزی برای کشــور 

داشته است.
آذربایجانی با بیان این که طی ۳ سال اخیر در راستای 
حفظ نمونه های گونه های جانوری در معرض انقراض 
ایین نامه هایــی تدوین کردیم، گفــت: این همکاری 
راهبردی در حــوزه جانوران و گونه هــای جانوری در 
معرض انقراض از تابستان سال گذشته شکل گرفت. 
در این مرکز اقداماتی همچون ارائه رده های سلول های 
استاندارد در حوزه امنیت سلامت، ذخیره نمونه های 
ژنتیکی دام هــای اهلی از جمله شــتر دوکوهانه، گاو 
سیستانی، اسب ترکمن، اسب کاسپین، اسبچه خزری، 

بز مرخز و گاو گلپایگانی انجام دادیم.
وی با اشــاره به توافق نامه با ســازمان محیط زیست 
گفت: امیدواریم با امضــای توافق نامه تمام واحدهای 
جهاد دانشگاهی در کنار ادارات کل محیط زیست کل 

کشورهمکاری های لازم را داشته باشند. آذربایجانی 
گفت: در فاز اول این همکاری با سازمان محیط زیست، 
تهیه بانک ژنی ۲۶ گونه در دستور کار قرار گرفته است 
که برخی از آن ها گســترش محدود تک زیســتگاهی 
دارند و برخی در کل کشور گسترش دارند. راه اندازی 
بانک نمونه های سلولی و زیستی و جمع آوری بیش از 
۵ هزار نمونه از حیات وحش جمع آوری شده، همچنین 
تشکیل کارگروه حفاظت و بهره برداری از منابع ژنتیک، 
ساماندهی و کنترل سامانه نمونه از خروج کشور و... نیز 

انجام شده است.
دکتر مدادی تاکید کرد کــه محدودیتی برای خروج 
نمونه ها از کشور ایجاد نشده است. تا سه سال پیش با 
هر نامه ای در هر سطحی، امکان خروج نمونه از کشور 
میســر بود، اما اکنون باید نمونه ها دارای شناســنامه 
باشند؛ موافقت نامه دو طرفه داشته باشند و مشخص 
باشد که نمونه ها برای چه کاری استفاده می شوند. وی 
خاطر نشان کرد: جمع آوری نمونه در بانک ها در سال 
۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ دو برابر بیشتر بوده است.

توییتر برای فروش محصول اشتراکی جدید "توییتر بلو” 
)Twitter Blue( به کاربران، به سختی تقلا می کند.

شرکت "سیمیلیار وب" که ترافیک اینترنتی را تجزیه 
و تحلیل می کند، برآورد کرد تنها ۱۱۶ هزار نفر از ۲.۶ 
میلیون نفری که در مارس به صفحه فروش "توییتر بلو" 

رفتند، متقاضی عضویت در این سرویس شدند.
ایلان ماســک، مالک میلیاردر توییتر گفته بود که از 
ابتدای ماه میلادی جاری، فقط مشترکان "توییتر بلو" 
واجد دریافت تیک احراز هویت خواهند بود که پیش 
از این به چهره های عمومی معروف اختصاص داشت. 

در مارس، هنگامی که کاربری که در سیستم قدیمی 
توییتر تیک آبی دریافت کرده بود، وارد توییتر می شد، 
پیامی دریافت می کرد که از او می خواست با عضویت 
در "توییتر بلو" و پرداخت پول، نشان احراز هویت خود 

را حفظ کند.
انتظار می رفــت تغییر مقررات، باعــث افزایش تعداد 
اشــتراک های "توییتر بلو" شــود. این اواخر، ماسک 
تصمیم گرفت به بعضی از کاربرانی که تیک آبی داشتند، 

فرصت بیشــتری برای تصمیم گیری درباره پرداخت 
پول به او بدهد. طبق گزارش وب سایت اینفورمیشن، 
"توییتر بلو" در فوریه امسال، کمتر از ۳۰۰ هزار اشتراک 
داشــت. حتی با در نظر گرفت ۱۱۶ هزار اشتراکی که 
توسط "سیمیلیار وب" برآورد شده است، کمتر از یک 
درصد از کاربران ماهانه توییتر اکنون مشترک "توییتر 
بلو" هستند. این شرکت در برآوردش، اشتراک از طریق 
اپلیکیشن موبایل یا خرید عمده از سوی سازمانها را به 

حساب نیاورده است. ماســک گفته است بیش از ۵۰ 
میلیون نفر از توییتر به صورت ماهانه استفاده می کنند. 
درآمد تبلیغاتی توییتر در فاصلــه اکتبر تا مارس، ۵۰ 

درصد کاهش یافت.
بر اســاس گزارش بلومبــرگ، با وجود تــلاش برای 
برگرداندن تبلیغات کنندگان، بسیاری از آنها به توییتر 
برنگشته اند. سرویس اشتراکی "توییتر بلو" که هشت 
دلار در ماه هزینــه دارد، به حد کافی رشــد نکرده تا 
درآمد تبلیغاتی از دســت رفته این شبکه اجتماعی را 

جبران کند.

دیده بان داده انگلیس، اپلیکیشن ویدئویی تیک تاک را 
به دلیل زیر پا گذاشتن قانون حفاظت از داده و استفاده 
از داده شخصی کودکان زیر ۱۳ ســال بدون دریافت 
موافقت آنها، ۱۲.۷ میلیون پوند )۱۵.۹ میلیون دلار( 

جریمه کرد.
به گزارش ایسنا، دفتر کمیســیونر اطلاعات انگلیس 
برآورد کــرد تیک تاک با وجود این که ۱۳ ســال را به 
عنوان حداقل ســنی برای ایجاد حساب تعیین کرده، 
در ســال ۲۰۲۰، به یک میلیــون و ۴۰۰ هزار کودک 
انگلیسی زیر ۱۳ ســال اجازه داده است از این پلتفرم 

استفاده کنند.
طبق اعلام دفتــر کمیســیونر اطلاعــات انگلیس، 
رخنه های اطلاعاتی که در فاصله ماه مه ســال ۲۰۱۸ 
تا ژوییه ســال ۲۰۲۰ روی داد و اپلیکیشن ویدئویی 
تیک تاک، اقدامــات کافی برای بررســی این که چه 
کسانی از این پلتفرم استفاده می کنند و حذف کودکان 

خردسال، انجام نداده است.
جان ادواردز، دفتر کمیسیونر اطلاعات انگلیس، اعلام 

کرد قوانینی وجود دارد تا مطمئن شــویم کودکانمان 
در دنیای دیجیتال به اندازه دنیــای واقعی در امنیت 

هستند. تیک تاک از این قوانین پیروی نکرده است.
داده کودکان ممکن اســت برای رصد و شناسایی آنها 
و نمایش محتوای مضر و احتمالا نامناســب برای آنها 
استفاده شده باشد. سخنگوی تیک تاک اظهار کرد: این 
شرکت با تصمیم دفتر کمیســیونر اطلاعات انگلیس 
موافقت نیست اما از این که جریمه از رقم ۲۷ میلیون 

پوندی که سال گذشــته تعیین شده بود، کاهش پیدا 
کرده، خوشنود است. ما برای دور نگه داشتن کودکان 
زیر ۱۳ سال از این پلتفرم، سرمایه گذاری بالایی انجام 
می دهیم و تیم ایمنی ۴۰ هزار نفری ما به صورت ۲۴ 
ساعته فعالیت می کنند تا این پلتفرم را برای کاربران 
ایمن نگه دارند. ما به بازبینی این تصمیم ادامه داده و 
اقدامات بعدی را ملاحظه می کنیم.بر اســاس گزارش 
رویترز، دولتها و موسســات غربی از جمله انگلیس در 
هفته های اخیر با استناد به نگرانیهای امنیتی، استفاده 

از تیک تاک در دستگاههای دولتی را ممنوع کرده اند.

دیده بــان رقابت انگلیس هشــدار داد خدمــات ابری 
شرکتهای آمریکایی آمازون و مایکروسافت ممکن است 
رقابت در میان شرکتهای اینترنتی این کشور را محدود 

کنند.
دیده بان رقابت انگلیس )آفکام( اعلام کرد در بررسی یک 
ساله بازار خدمات ابری، شواهدی از بکارگیری شیوه هایی 
یافته است که سوئیچ و استفاده از خدمات ابری متعدد را 
برای افراد دشــوارتر می کنند. این رگولاتور به خصوص 

نگران نفوذ آمازون و مایکروسافت در این بازار است.

فرگال فاراگر، مدیر آفکام که مسئول مطالعه بازار خدمات 
ابری بوده اســت، در بیانیه ای گفــت: موانع جدی برای 
اســتفاده از خدمات دیگر، به رقابت در این بــازار رو به 
رشد سریع آسیب زده است. تصور می کنیم که بررسی 

عمیق تری نیاز است.
 آفکام که بر برادکســت، مخابرات و خدمات پستی هم 
نظارت دارد، اکتبر گذشته به دلیل نگرانی از محدود شدن 

نوآوری و رشد در بازار خدمات ابری به دلیل نفوذ بالای 
خدمات ابری شرکت AWS آمازون، آزور مایکروسافت و 
گوگل کلود، تحقیقاتی را در این خصوص آغاز کرد. این سه 
شرکت چهار پنجم درآمد  بازار زیرساخت ابری عمومی 
انگلیس که بنا بر اعلام آفکام، ارزش آن ۱۵ میلیارد پوند 

)۱۸.۷ میلیارد دلار( است را در اختیار دارند.
این رگولاتور انگلیسی اعلام کرد بازار زیرساخت ابری را 

به سازمان رقابت و بازار ارجاع می دهد تا تحقیقات بازار 
را انجام دهد. گزارش نهایی آفکام در مورد یافته هایش و 
تصمیم در این باره پیش از پنجم اکتبر گرفته خواهد شد.

بر اساس گزارش بلومبرگ، یک سخنگوی مایکروسافت 
گفت: ما نسبت به تضمین رقابت پذیری بالای صنعت ابری 
انگلیس و حمایت از پتانسیل تحویل آفرین فناوریهای 
ابری برای کمک به ســرعت بخشــیدن به رشد همه 
بخشهای اقتصاد انگلیس، متعهد مانده ایم. اما آمازون در 

این باره اظهارنظر نکرد.

اخراج های ادامه دار در آمازون به کارمندانی رســیده که 
به طور مســتقیم در فرایند تولید بازی رایانه ای فعالیت 

می کنند.
به گزارش انگجت، کریستوف هارتمن نائب رییس بخش 
بازی های رایانه ای در یادداشتی اعلام کرد در این مرحله 

بیش از ۱۰۰ کارمند در سراســر بخش های بازی رایانه 
 Prime Gaming، Game ای اخراج می شــوند که
Growth و آمازون گیمز در سن دیگو استودیو را شامل 
می شود. این شــرکت فناوری همچنین کارمندان را در 
تیم پروژه های دیگری به کار می گیرد که در محور تمرکز 

استراتژیک فعالیت های آن قرار دارند. کارمندان اخراجی 
هم اکنون هشدار لازم در این باره را دریافت کرده اند و تا 
زمان یافتن مشاغل جدید پاداش و دستمزد خود را دریافت 

می کنند.
این شــرکت درباره دلیل اخراج توضیحی نداده است. اما 

هارتمن در یادداشت خود اشاره کرد این موارد پس از آن 
اعلام شدند که آمازون روی پروژه های فعلی به جای اهداف 

بلند مدت تمرکز کرد.
از ســوی دیگر تلاش های آمازون برای توسعه بازی های 
رایانشــی نتایج چندان خوبی دربر نداشــته است. این 
 شــرکت در حال حاضر فقط بــازی New World را 

ارائه می کند.

باانعقادتوافقنامهایمحققمیشود؛

حفاظت و احیای منابع ژنتیکی جانوری در معرض خطر انقراض 

شکست توییتر در فروش محصول پولی جدید

تیک تاک برای سوءاستفاده از داده کودکان جریمه شد

انگلیس نگران نفوذ آمازون و مایکروسافت در خدمات ابری شد

در دور جدید اخراج ها؛ آمازون کارمندان بخش بازی رایانشی را اخراج می کند
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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تهران

نقشه جديد از زمين هاي زراعي سراسر جهان
دانشمندان دو نقشه جهاني ارائه داده اند كه 
جامعه علمي را در كســب اطلاعات كامل 
درباره زمين هاي زراعي دنيا يك گام به جلو 
مي برد.  به گزارش ايسنا، اطلاع از مكان هاي 
زمين هاي كشاورزي براي برنامه ريزي امنيت 
غذايي جهاني و منطقه اي حائز اهميت است 
و آگاهي از اندازه ايــن زمين ها ديدگاه هاي 
ارزشمندي درباره شــرايط اقتصادي ارائه مي دهد. به همين منظور، تيمي از 

محققان به تازگي نقشه هايي از زمين هاي زراعي جهان ارائه داده  اند. 
نقشه نخست درصدهاي زمين هاي كشاورزي جهان را با تفكيك پذيري يك 
كيلومتري در سال 2005 نمايش مي دهد. اين نقشه توسط موسسه بين المللي 
تحليل سيستم هاي كاربردي»IIASA« و موسسه بين المللي تحقيقاتي سياست 
غذا »IFPR« و با استفاده از تركيب داده هاي چندگانه موسسات و سازمان هاي 
مختلف و همچنين داد ه هاي منبع يابي جمعيتي ارائه شده است. داوطلبان حاضر 
در اين پروژه از داده هاي با تفكيك پذيري بالا براي بررسي دقت نقشه ها در مقياس 

بزرگ تر استفاده كردند. 
»ليندا سي«؛ محقق IIASA معتقد است رويكرد ادغامي نقشه هاي موجود، 
نقشه تركيبي بهتري نسبت به نقشه هاي جهاني منفرد ارائه مي دهد. نقشه زمين 
زراعي جهاني ارائه شده توسط سي و همكارانش، دقيق تر از نقشه سال 2011 
است كه توسط موسسه IIASA  ارائه شده بود. آگاهي از وجود زمين هاي زراعي 
براي سياست گذاران حياتي بوده زيرا از طريق آن بهتر مي توانند سياست ها و 

سرمايه گذاري هاي لازم در زمينه توسعه روستايي و كشاورزي را اتخاذ كنند. 
نقشه ارائه شده ديگر، نخستين نقشــه اندازه مزارع جهاني به شمار مي آيد كه 
براساس داده هاي جمعيتي جمع آوري شده و از طريق پروژه Geo-Wiki متعلق 
به موسسه IIASA ارائه شده است. اين پروژه بر شبكه جهاني از دانشمندان متكي 
است كه هزاران تصوير با تفكيك پذيري بالا از پوشش زمين را براي تعيين وجود 
يا عدم وجود زمين زراعي ارائه مي دهد. اين نقشه درباره اندازه زمين هاي زراعي 
سراســر دنيا بوده و درحال حاضر نظير ندارد. محققان بر اين باورند نقشه هاي 
جديد، قدرت منبع يابي جمعيتي براي پروژه هاي تحليل داده هاي عظيم را نشان 
مي دهند. آنها همچنين درحال بسط دادن فعاليت هاي نقشه برداري از اندازه 
زمين هاي زراعي با همكاري دانشگاه كشاورزي Sokoine در تانزانيا هستند.  هر 
http: //geo-wiki. org/Security/login?Ba دوي اين نقشه ها بر روي سايت
ckURL=%2FApplication%2Findex. php  قرار دارند و جزئياتشان در 

نشريه Global Change Biology  قابل مشاهده است.

جهان

يادآور شــدن نكات و كمك كردن به فردي كه به دنبال 
كاهش وزن است امري پسنديده و كمكي بزرگ است اما 
گاهي اوقات ما ناخواسته نكاتي را مي گوييم كه خودمان 

از آنها اطلاعي نداشته و درباره شان تحقيق نكرده ايم. 
در ميان نكاتي كه دهان به دهان مي چرخند و مقبوليت 
عام دارند تعدادي از هيچ ريشه علمي برخوردار نيستند 
و تنها فردي كــه رژيم دارد را اذيت مي كند و شــايد به 
بدن او آسيب هاي جدي نيز وارد كند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، در ادامه مهم ترين اين نكات كه به اشتباه ميان 

مردم جا افتاده است را براي شما آورده ايم: 

 باشكم خالي ورزش كنيد
عده اي فكر مي كنند اگر با شــكم خالي به ورزش بروند 
بيشتر كالري سوزانده و زودتر لاغر خواهند شد اما بايد 
بدانيد كه ورزش كردن با شكم پر يا خالي هيچ وقت روي 
سوختن كالري تاثير نمي گذارد و تنها چيزي كه ممكن 
است به لاغر شــدن كمك كند و عضله سازي را افزايش 

دهد، نخوردن چيز خاصي آن هم تنها سي دقيقه قبل از 
ورزش كردن است. اين باعث مي شود تا بدن شما انرژي 
داشته و از مصرف بي مورد كالري هاي مورد نياز نيز كاسته 

خواهد شد. 

 تا حد امكان كم غذا بخوريد
يكي از بدترين و بيهوده ترين پيشنهاداتي كه مي توان به يك 
نفر داد، كم كردن كالري هاي ورودي تا حد امكان است. اين 
نكته را هميشه در ذهن داشته باشيد كه هيچ كسي از نخوردن 
لاغر نشده است بلكه از درست خوردن انسان مي تواند لاغر 
شود. اگر كالري هاي ورودي را تا حد امكان كاهش دهيد ديگر 
بدن نمي تواند خود را با شرايط حاضر وفق دهد و متابوليسم را 
كاهش مي دهد كه اين باعث مي شود تا سرعت كاهش وزن 

به طرز چشمگيري كاهش پيدا كند. 

 ميان وعده ها را حذف كنيد
نخستين و بزرگ ترين اشتباه براي فردي كه در رژيم است 

حذف كردن ميان وعده هاست. پزشــكان هميشه توصيه 
مي كنند اگر به دنبــال كاهش وزن اصولي هســتيد بايد 
ميان وعده ها را سالم و پرانرژي انتخاب كنيد تا توانايي انجام 
كار روزانه را داشته باشيد و درعين حال خط رژيم شما نيز 
برهم نخورد. خوردن چند عدد آجيل خام يا يك كاسه ماست 
بهترين پيشنهادي است كه متخصصين پيشنهاد مي كنند. 

 كالري ها بايد شمرده شود 
يكي از روش هاي كاهش وزن كه ايــن روزها طرفداران 
بسياري دارد، شمارش كالري هاي مصرفي است. در اين 
روش يك سقف كالري انتخاب شده و رژيم گيرنده تنها 
بايد تا اين سقف غذا بخورد. اين روش شايد كارامد باشد 
اما كاملا اشتباه است زيرا كالري موادي كه براي بدن لازم 
هستند نيز در اين شــمارش آورده مي شوند. اگر روزانه 
يك سيب 50 كالري دار مي خوريد بايد بدانيد اين سيب 
براي بدن لازم است اما اگر همين 50 كالري در قالب يك 
ساندويچ وارد بدن شود مي تواند روند كاهش وزن را از بين 

ببرد. پس خوردن مواد مغذي و حاوي ويتامين هيچ گاه 
در شمارش حساب نمي شوند. 

 بهترين رژيم غذايی برای بدن شما 
طرفداران هركدام ازبرنامه هــای غذايی، می گويند كه 
برنامه  تغذيه  آنها بهترين است اما واقعيت اين است كه 
بدن هر فردی منحصر به فرد است و يك رژيم خاص برای 
همه مناسب نيست. يك رژيم غذايی ايده آل برای شما، 
آن رژيمی است كه در آن، غذاهايی را كه شما نسبت به 
آنها حساســيت يا آلرژی داريد حذف كند و همچنين 
شامل طيف غذاهايی باشد كه مناسب سليقه تان، شيوه 

زندگی و نيازهای سلامتتان باشد.
با مشخص كردن اينكه بايد ازخوردن چه نوع غذاهايی 
خودداری كنيد و به خوردن كدام هــا ادامه دهيد، قادر 
خواهيد بود كه يك برنامه  شخصی برای خودتان ايجاد 
كنيد كه براساس شــيوه  زندگی خودتان است نه يك 

هوس گذرا.

بزرگ ترين اشتباهات دوران رژيم لاغري

ارتقاي تصويربرداري نانومقياس با كمك پوشك بچه
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    هشدار سازمان بين المللي كار براي بيكاري
گاردين: ســازمان بين المللي كار بــه نابرابري هاي 
اجتماعي در درآمد و نرخ بالاي بيكاري جوانان هشدار داد. اين سازمان بين المللي 
اعلام كرد در حال حاضر 201 ميليون جوان بيكار در جهان وجود دارد و اين در 
حالي است كه اوضاع اشــتغال در جهان روز به روز بدتر مي شود و تعداد جوانان 
بيكار تا سال 2019 به بيش از 212 ميليون نفر خواهد رسيد همچنين نابرابري در 
درآمد و افزايش بيكاري جوانان به نا آرامي هاي موجود در جوامع دامن خواهد زد. 
سازمان بين المللي كار اضافه كرد براي از بين بردن فاصله ايجاد شده در بازار كار تا 

سال 2019 بايد 280 ميليون فرصت شغلي در جهان ايجاد شود. 

 حذف 400 فرصت شغلي در »دريم وركس«
ديلي ميل: شركت آمريكايي دريم وركس قرار است 
در ادامه تعديل نيروهاي خود 400 فرصت شغلي ديگر را حذف كند. اين حذف 
فرصت هاي شغلي و تعديل نيروها براي كاهش هزينه هاي اين استوديو صورت 
مي گيرد. به گفته يكي از كاركنان اين كمپاني، هنوز تعداد دقيق افرادي كه تعديل 
خواهند شد مشخص نيست اما انتظار مي رود كه از 350 كارمندي كه در سال 
2003 از كار بيكار شدند، بيشتر باشد. نيروهايي كه تعديل خواهند شد كارمندان 
بخش توليد، انيماتورها و برخي از اعضــاي هيات مديره خواهند بود كه تقريبا 

2200 كارمند مي شود.

  افزايش سه برابري حقوق كارمندان چيني
اكونوميك تايمز: چين دستمزد كارمندان دولتي خود 
را تا 31 درصد افزايش داد. براساس اسنادي كه توسط رويترز رويت شده است 
چين براي تلاش گسترده براي مبارزه با فساد مالي، بهبود كارآيي كارمندان، 
كاهش دريافت رشــوه و پاســخگويي مقامات درباره عملكرد خود، دستمزد 
كارمندان دولتي خود را دست كم 31 درصد افزايش داده است. به دنبال اجراي 
اين طرح، حقوق برخي از كاركنان دولتي تقريبا سه برابر افزايش پيدا كرده است. 
اين در حالي است كه مديران برخي از شركت هاي دولتي چين به دليل بي كفايتي 

با كاهش حقوق خود در اين ماه مواجه شده اند. 

  افزايش قيمت سهام »ايرآسيا« با سقوط قيمت نفت
ام كي نيوز: با سقوط قيمت نفت خام، قيمت سهام شركت 
ايرآسيا به مقدار قابل توجهي افزايش پيدا كرد. به گفته مقامات كيوبو قيمت سهام 
هواپيمايي ايرآسيا از 6400 وون به 9500 وون رسيد كه اين بهبود چشمگير در نتيجه 
افت قيمت نفت خام حاصل شده است. همچنين پيش بيني مي شود فروش شركت 
در ســال جاري ميلادي با افزايش 2/9 درصدي به 5/9 تريليون وون و سود عملياتي 
شركت با افزايش 236/7 درصدي به 374 ميليارد وون خواهد رسيد البته در صورتي 
كه ميانگين قيمت هر بشكه نفت خام زير 70 دلار باقي بماند آمار و ارقام نهايي بالاتر 

نيز خواهد رفت. 

تيتر دانستني

براساس يافته هاي تيمي بين المللي از دانشمندان 
به رهبري محققي از دانشــگاه كاليفرنيا در بركلي، 
نخستين مكالمه بين اجداد انسان درباره ابزارسازي 
با سنگ بوده و 2/5 تا 1/8ميليون سال پيش رخ داده 
است. به گزارش ايسنا، محققان دريافتند ابزارسازي 
با ســنگ موجب تكامل زبان در ميان اجداد انساني 
در ساواناي آفريقا شــد. اين موضوع نشان مي دهد 
ارتباط بين قديمي ترين اجداد انساني احتمالا بسيار 
پيچيده تر از آنچه تصور مي شد، بوده و اينكه ساخت 

ابزار به تكامل انسان كمك كرده است. 
به گفته دكتر »تامس مورگان«؛ نويسنده ارشد اين 
پروژه، ابزارسازي امتياز تكاملي لازم براي رشددادن 

ارتباط مدرن انساني و آموزش را فراهم كرد. 

اين دانشمند با همكاري محققان دانشگاه ليورپول و 
دانشگاه سنتاندروز در اسكاتلند با انجام آزمايشات و 
آموزش دادن ابزارسازي با سنگ دوران الدوايي به 180 

دانشجوي هنر به يافته هاي خود رسيدند. 
قدمت صنعت ابزارســازي با سنگ الدوايي )صنعت 
يا فرهنگ الدوايي، صنعت ساختن ابزارهاي سنگي 

مبتني بر تراشه و ابزارهاي ســاطوري است( به بازه 
زماني »پارينه ســنگي« )حدود 2/5 ميليون سال 
پيش( در شــرق آفريقا باز مي گــردد و عمدتا براي 
700 هزار سال و تا زماني باقي ماند كه دسته تبرهاي 
پيشرفته تر در دوره آشولي و حدد 1/6 ميليون سال 
پيش ساخته شدند.  در آزمايشــات انجام شده تيم 
علمي، داوطلبان ابزارســازي با ســنگ، شيوه هاي 
مختلف را به هم تيمي هايشان نشان مي دادند و نتايج 
نشــان داد هنگامي كه آنها از طريق كلام به يكديگر 

آموزش دادند، ابزارهاي بهتري توليد كردند. 
اين يافته ها نشان مي دهد اجداد انسان ها نيز مانند اين 
دانشجويان، احتمالا از كلام براي آموزش اين مهارت 

به يكديگر استفاده كرده اند.

نخستين مكالمه اجداد انسان ها درباره چه بود؟
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»پس انداز چند دهه يك خانواده« در خانه اي متروكه
يك عــكاس آمريكايي، وقتــي درحال 
گرفتــن عكس هايي از داخــل يك خانه 
متروكه بود، مقدار زيــاد دلار در زير يك 

تشك پيدا كرد. 
به گزارش فارس، »ديو« هنرمند عكاس 
علاقه مند به عكاســي و كاوش خانه هاي 
قديمي اســت؛ وي پس از پيــدا كردن 

خانه هاي قديمي و متروكه، تصاوير زيبايي از آنها مي گيرد. 
وي در اوايل ســال 2014 خانه اي كه 30 سال متروكه بود را پيدا كرد و از 
تمام وسايل و قطعاتي كه در آن بود، عكس هايي انداخت؛ اين مرد جوان در 

اين خانه يك كشف باورنكردني هم داشت. 
وي مي گويد: اشياي عتيقه در همه جا به چشم مي خورد، پس از تصاويري 
كه از آشپزخانه انداختم به داخل اتاق خواب رفتم. يك كيسه زير تشك بود، 
پس از باز كردن آن مقدار قابل توجهي اسكناس قديمي كه دلار آمريكا و 
كانادا بود در كيسه پيدا كردم كه معادل 6 هزار يورو بود؛ جالب اينكه همراه 
پول ها 70 – 60 يادداشت پيدا كردم كه نشان مي داد اين ثروت چند دهه 

توسط خانواده جمع شده است. 
ديو و دوســت وي پس از اين موضوع به دنبال صاحبان اصلي و وارثان اين 
ثروت بودند و زن جواني را پيدا كردند كه صاحب اصلي اين ثروت بود؛ زن 

جوان پس از دريافت پول از اين دو جوان خيلي تشكر كرد. 

فراسو

كوتاه ترين و بلندترين آبزيان جهان
دربــاره انــدازه حيوانــات اقيانوســي 
فرضيه هــاي گوناگوني وجــود دارد اما 
براساس تحقيقات صورت گرفته در آمريكا، 
»عروس  دريايي يال شيري« طويل ترين 

آبزي جهان به شمار مي آيد. 
به گزارش سرويس علمي ايسنا، بسياري از 
افراد با ديدن حيواناتي مانند كوسه آنها را 
بزرگ ترين موجودات آبزي مي دانند اما براساس اندازه گيري هاي انجام شده 
توسط »كريگ مك  كلين« و همكارانش از »مركز ملي سنتز تكاملي« در 

كاروليناي شمالي، عروس  دريايي طويل ترين حيوان آبزي جهان است. 
تيم علمي اطلاعات خود درباره طول بدن حيوانات در فهرست ارائه شده را 
براساس مقالات علمي منتشرشده، مراكز پرورش ماهي، مراكز دريايي و منابع 
علمي ديگر دريافت كرد.  براساس داده هاي ارائه شده توسط اين دانشمندان، 
»عروس دريايي يال شيري« با طول 36/58 متر، طويل ترين آبزي اقيانوس به 
شمار مي آيد درحالي كه سفره ماهي با طول حداكثر 6/998 متر، كوتاه ترين 
جانور آبزي موجود در فهرست منتشره است.  سفره ماهي نوعي ماهي تخت 
از خانواده» رامك ماهيان )Myliobatidae(« و وابسته به كوسه هاست. به 
سفره ماهي، »دال ماهي« هم گفته مي شود و اين آبزيان در واقع نتيجه چرخه 
تكاملي كوسه ها هســتند. چنين حيواناتي معمولا در گروه هاي بزرگ و به 
صورت دسته جمعي زندگي مي كنند و استخوان بندي بدن آنها از غضروف كه 

ماده اي سخت ولي نرم تر از استخوان است، تشكيل شده  است.

ترين ها
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فناوري مورد استفاده در پوشــك  كودكان براي جذب مايعات ممكن 
است بتواند در ارتقاي تصويربرداري نانومقياس كمك كند.  به گزارش 
سرويس علمي ايسنا، محققان موسســه فناوري ماساچوست به دنبال 
راه هايي براي ثبت تصاوير وضوح بالا از ميكروسكوپ هاي آزمايشگاهي 
هســتند. اگرچه اســتفاده از يك ميكروســكوپ قدرتمندتر و جديد 
مي تواند ساده ترين راه باشد اما همچنين گران ترين روش خواهد بود.  
از اين رو دانشمندان به بررســي ماده اي موسوم به سديم پلي اكريلات 
 پرداخته انــد كه همچنين در پوشــك كــودكان براي جــذب مايع 

استفاده مي شود. 

آنها از اين ماده براي بزرگ تر شــدن نمونه ها استفاده مي كنند كه نياز 
به ميكروســكوپ قوي تر و گران تر را حذف مي كنــد.  محققان براي 
عملي كردن اين ايده، بخش هايي از نمونه زيستي را با رنگ فلورسنت 
رنگ آميزي كرده و ســپس آن در يك مواد شــيميايي مشابه تركيب 
مورد استفاده در پوشك ها غوطه ور كردند. در حقيقت، نمونه گسترش 
يافته و رنگ را با خود حمل مي كرد.  اگرچه اين گسترش باعث تخريب 
مولكول هاي اصلي شد اما رنگ به جا مانده يك نسخه دقيق المثني از 
نمونه را ارائه كرد كه پنج برابر از نمونه اوليه بزرگ تر اســت و به راحتي 

مي توان آن را با ميكروسكوپ استاندارد آزمايشگاهي مشاهده كرد.


